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ŠLAPANICKÝ
ÚVODNÍK

V aktuálním čísle Šlapanického zpra-
vodaje vás možná překvapily dvě vložené 
přílohy. Jedná se o dotazníky k tvorbě 
nového strategického plánu města Šla-
panice a také k nádobám na separované 
složky odpadu. Oba dotazníky prosím 
vyplňte a odevzdejte dle instrukcí.

Právě k tvorbě strategického plánu 
města je zaměřen jeden z článků. Podrob-
něji se také můžete seznámit s připravo-
vanou sanací areálu Cukrovaru, kterou 
v článku popsali přímo zástupci společ-

nosti, která ji bude realizovat. Nechybí 
ani již tradiční informace z rady a zastupi-
telstva města. 

Pro fanoušky historie bude jistě zají-
mavý článek Josefa Kopeckého, který 
popisuje konec 2. světové války ve Šla-
panicích. Případně pokračování článku 
o historii hry petanque, který napsal pan 
Horák. 

V létě nás opět navštíví Kinematograf 
bratří Čadíků s letním kinem a stejně 
jako v loňském roce bude možnost si před 

samotným promítáním opéct v měst-
ském parku špekáček. Podrobný program 
najdete uvnitř zpravodaje.
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Vzhledem k akutnímu nedostatku parko-
vacích míst v lokalitě plánuje město vybu-
dovat nové parkoviště za objektem stáva-
jících garáží. Dojde tak k navýšení počtu 
míst o 16 parkovacích míst. V současné 
době probíhá výběrové řízení na zhotovi-
tele. 
Cena: 1 500 000 korun
Kontaktní osoba: Ing. Dagmar Holasová, 
e-mail: holasova@slapanice.cz

PARKOVÁNÍ 
V ULICI ŠVEHLOVA

10 %

Úpravy parkování v ulici Hybešově 
a Husově řeší kromě potřeby nových par-
kovacích stání úpravy stávající rozbité 
vozovky v ulici Husově a její rozšíření na 
celkovou šířku 7,5 metru. V ulici Hybešova 
bude opravena dešťová kanalizace, která 
je pod novými parkovacími místy. V rámci 
projektu dojde k vytvoření 14 parkovacích 
stání v ulici Husova a 16 v ulici Hybešova.
Termín: Zahájení prací je plánováno na 
květen 2019 a dokončení do 31. 10. 2019
Cena: 6 485 000 korun
Zhotovitel: SKANSKA
Kontaktní osoba: Ing. Jaroslav Leplt, 
e-mail: leplt@slapanice.cz

PARKOVÁNÍ V ULICÍCH 
HYBEŠOVA A HUSOVA

25 %

V průběhu letošního léta budou rekon-
struovány chodníky v ulicích:

  Riegrova: červen
  Krátká: červenec
  Jižní: červenec – srpen
  Sušilova, Nerudova, Těsnohlídkova: 
červenec – září

Cena: Celková cena je 2 171 000 korun
Zhotovitel: Ing. Karel Bartůšek
Kontaktní osoba: ing. Jaroslav Leplt, 
e-mail: Leplt@slapanice.cz

PROJEKTY MĚSTA

Cílem je žákům i učitelům nabídnout co 
nejvhodnější podmínky ke studiu. Z toho 
důvodu dojde k modernizaci 5 učeben. 
Konkrétně se bude jednat o učebny orien-

MODERNIZACE ODBORNÝCH 
UČEBEN ZŠ ŠLAPANICE

15 %

Důvodem rekonstrukce je nevhodně 
řešené odvodnění pravého jízdního 
pruhu žlabem, které vytváří nebezpečné 
dopravní situace a ztěžuje vjezdy do jed-
notlivých nemovitostí.

Nyní bylo ukončeno výběrové řízení na 
zhotovitele.
Termín: Zahájení začátkem září 2019
Cena: 1 200 000 korun
Zhotovitel: SWIETELSKI s.r.o.
Kontaktní osoba: ing. Jaroslav Leplt, 
e-mail: leplt@slapanice.cz

REKONSTRUKCE ŽLABŮ 
V ULICI PONĚTOVSKÁ

15 %

REKONSTRUKCE CHODNÍKŮ

15 %

tované na výuku fyziky, chemie, přírodo-
pisu a výuku cizích jazyků. 

Na realizaci projektu má město přislíbe-
nou dotaci z Integrovaného regionálního 
operačního programu
Termín: Předpokládaný termín zahájení 
stavebních úprav je plánován na začá-

tek července 2019. Nové modernizované 
učebny budou připraveny pro žáky na 
začátku školního roku 2019/2020.
Cena: 13 950 000 korun
Kontaktní osoba: Ing. Hana Válková, 
e-mail: valkova@slapanice.cz

Autor: Jakub Mikšovský

V ulicích Husova a Švehlova přibude 14 a 16 parkovacích míst.
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Z MĚSTA

V průběhu června začne rozsáhla 
rekonstrukce ulice Jungmannova, která 
umožní kvalitnější využití celého pro-
storu ulice pro její občany. Součástí 
rekonstrukce bude vybudování nového 
chodníku, vytvoření parkovacích stání, 
nový povrch vozovky, dešťová kanali-
zace, zeleň a nové dopravní značení. 

Předpokládaný počet vybudovaných 
parkovacích míst při rekonstrukci je 58. 
Obratiště pro vozidla, které je nyní na 
konci ulice u železniční zastávky, zůstane 
zachováno. Maximální povolená rychlost 
zde bude 30 km/h. 

Rekonstrukce bude rozdělena na 4 části: 
komunikace a zpevněné plochy, dešťová 
kanalizace, veřejné osvětlení a přeložky 
sdělovacích kabelů.
Termín zahájení: červenec 2019
Termín dokončení: duben 2020
Cena: 16 700 000 korun
Kontaktní osoba: Ing. Hana Válková, 
e-mail: valkova@slapanice.cz
Zhotovitel: Přemysl Veselý stavební 
a inženýrská společnost s.r.o.

V souvislosti s dopravním řešením 
ulice Jungmannova (slepá ulice s obra-
tištěm) upozorňujeme občany, že v prů-

běhu stavebních prací bude omezen pří-
stup k jejich nemovitostem. Bude možný 
pouze vstup pro pěší, osobními automo-
bily k nim nebude možné zajíždět. Vlast-
níkům rodinných domů bude umožněno 
odstavení osobních automobilů v areálu 

ICEC. S podnikatelskými subjekty bude 
vjezd do jejich provozoven domluven 
individuálně. Děkujeme za pochopení 
a omlouváme se za způsobené kompli-
kace. 

Autor: Jakub Mikšovský

 
REKONSTRUKCE ULICE JUNGMANNOVA

Ke konci letošního dubna bylo zahá-
jeno „zpracování aktualizace strate-
gického plánu rozvoje města Šlapanice 
z 01/2014 na období do roku 2025“. 
Zjednodušeně řečeno je strategický 
plán základním dokumentem, který 
určí budoucí směřování města Šla-
panice a jako takový bude důležitým 
nástrojem pro rozhodování jak politic-
kého vedení města a městské správy, 
tak pro koordinaci zájmů a aktivit dal-
ších klíčových subjektů působících ve 
městě.

Záměrem města Šlapanice je prostřed-
nictvím aktualizovaného strategického 
plánu dosáhnout zlepšení života ve městě 
a navrhnout potřebné kroky k  rozvoji 
města. Strategický plán bude reagovat na 
aktuální potřeby města a možnosti jeho 
rozpočtu. 

Při zpracování strategického plánu bude 
použit tzv. participativní přístup – do pří-
pravy strategického plánu budou zapojeny 
subjekty městské správy, politické repre-
zentace, veřejnosti a další. Kromě dotaz-

níkového šetření, které umožní přímé 
zapojení občanů do přípravy dokumentu, 
proběhne také veřejné projednání nového 
návrhu strategického plánu. Výslednou 
podobu dokumentu bude schvalovat zastu-
pitelstvo města v prosinci letošního roku.

V současné době probíhá na území 
města dotazníkové šetření, jehož smyslem 
je zjištění názorů, připomínek a podnětů 
občanů k budoucímu rozvoji města. Dotaz-
ník zjišťuje mimo jiné názory obyvatel na 
budoucí velikost města či využití lokality 
Cukrovaru. Výsledky šetření budou tvořit 
součást celkové analýzy prostředí města 
Šlapanice. Veškeré závěry vyplývající 
z analýzy budou použity výhradně jako 
podklady pro zpracování strategického 
plánu. 

Vážení občané, obracíme se proto na vás 
s výzvou, abyste se zapojili do této akti-
vity. Usilujeme o to, aby výsledný doku-
ment byl dílem dohody, která zohlední 
celé spektrum názorů a očekávání s tím 
spojených.

 Autor: Pavel Franěk

STRATEGICKÝ PLÁN ROZVOJE MĚSTA ŠLAPANICE 

V červnu začne rekonstrukce ulice Jungmannova. 
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BÝVALÝ AREÁL ICEC SE ZBAVÍ EKOLOGICKÉ ZÁTĚŽE,
DALŠÍ SANAČNÍ PRÁCE ZAČNOU LETOS

Následující roky se ve Šlapanicích 
ponesou v duchu odstraňování ekolo-
gické zátěže, kterou ve městě zanechal 
minulý režim. Už na podzim začnou další 
sanační práce v areálu bývalých papíren, 
který Šlapanice odkoupily od společnosti 
ICEC. V plánu je demolice a likvidace 
vybraných objektů i odtěžení bezmála 
třiceti tisíc tun kontaminované zeminy.

Areál bývalých papíren má za sebou dlou-
hou historii. Do roku 1936 byl ve zmíněné 
lokalitě nejprve cukrovar, následně pak do 
roku 1938 sklad ryb, ovoce a zeleniny. Od 
roku 1938 zde byla národním podnikem 
Dehtochema zavedena výroba dehtových 
a asfaltových lepenek. V areálu se také pro-
váděla destilace kamenouhelného dehtu. 
K vlastní výrobě lepenek byly využívány 
destilační zbytky. 

V celém technologickém procesu vzni-
kalo mnoho nebezpečných odpadů včetně 
těch kapalných. Veškeré odpadní vody ze 
závodu, to znamená splaškové, srážkové 
ale hlavně fenolové vody byly do roku 1959 
vypouštěny bez čištění do takzvaného usa-
zovacího fenolového rybníka a odtud do 
Říčky. V roce 1962 byl fenolový rybník bez 

odtěžení usazených škodlivin zavezen. Od 
roku 1972 byl pak areál využíván společ-
ností Šlapanické papírny (Karton Morava) 
k papírenské výrobě. Tato výroba již ale 
nepředstavovala další přísun znečištění.

Výsledkem více než třicetileté činnosti 
podniku Dehtochema byla poměrně roz-
sáhlá kontaminace zemin a podzemních 
vod zejména organickými látkami pocháze-
jícími z nakládání s dehty. Jedná se zejména 
o polycyklické aromatické uhlovodíky 
(PAU), aromatické uhlovodíky (BTEX) 
a fenoly. Tato kontaminace se vysky-
tuje v zeminách a podzemní vodě jednak 
v úrovni mělké zvodně, přibližně do 2 až 3 
metrů pod terénem, ale pronikla i do zvod-
nělých štěrků hlavní zvodně do hloubek 7 
až 9 metrů pod terén. Kvůli přirozenému 
proudění podzemních vod a preferenčním 
cestám, které vznikly již za provozu cukro-
varu (kanály, podzemní kolektory a další), 
se znečištění rozšířilo i za hranice areálu, 
tedy východním směrem za vodní tok Říčka 
a i k jihu do prostoru ulice Tyršova.

Běžný postup řešení podobných starých 
ekologických zátěží byl po sametové revo-
luci takový, že odstranění kontaminace 

bylo fi nancováno z výnosů privatizace. 
Tento postup je ostatně v České republice 
i nadále uplatňován. Stejně tak i pro tuto 
lokalitu byla s tehdejší společností Šla-
panické papírny, a.s., uzavřena takzvaná 
„ekologická smlouva“, která měla zajistit 
vyřešení zátěže. 

Intenzívní průzkumné práce pro upřes-
nění rozsahu kontaminace se rozběhly při-
bližně v polovině 90. let. V roce 1996 došlo 
ke změně majitele na společnost ICEC Šla-
panice, a.s. Po několika průzkumných eta-
pách byl zpracován projekt I. etapy sanace. 
Ta byla zahájena v roce 1998 a pokračovala 
do roku 2002 (realizovala ji společnost 
TALPA-RPF, s. r. o.). V rámci sanace bylo 
z lokality odstraněno přes 240 m3 dehtů, 
přičemž několik desítek m3 bylo odstraněno 
ještě v rámci předchozích sanačních zásahů 
a dílčích prací po roce 2002. 

První etapa sanace byla pro lokalitu a její 
okolí jistě přínosem, nicméně starou eko-
logickou zátěž defi nitivně nevyřešila – od 
samého počátku se předpokládala realizace 
II. etapy, případně dalších etap. V dalších 
letech se ukázalo, že fi nanční částka vyme-
zená ekologickou smlouvou na tuto lokalitu 

Pohled na bývalý areál ICEC Sonda znečištěná dehtem při vzorkování jednoho z vrtů 
v areálu
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Z MĚSTA

byla podceněna a nezajišťovala dořešení 
staré zátěže. Proto od roku 2002 probí-
haly pouze určité udržovací práce, jednání 
o možnostech navýšení ekologické smlouvy, 
posudková činnost, projekty a podobně, na 
kterých se podílela celá řada fi rem. K zahá-
jení II. etapy sanace však nedošlo. 

Bohužel kontaminace v areálu je stále 
významná, a dosud nebylo vyřešeno její 
ohnisko (bývalá dehtová jáma), ze kterého 
se dále vyluhují kontaminanty a šíří se pod-
zemní vodou. Je také prokázáno, že pod 
stávajícími budovami se vyskytuje volná 
fáze dehtů a v hlavní zvodni se v některých 
místech stále vyskytuje také volná fáze deh-
tových látek. Lokalita ted y další nápravná 
opatření jednoznačně vyžaduje.

Nová možnost se otevřela až díky Operač-
nímu programu životního prostředí, který 
je koordinován Ministerstvem životního 
prostředí a zajišťuje fi nanční dotace z EU 
a Státního fondu životního prostředí za 
fi nanční spoluúčasti žadatele. Dotace byla 
ale řešitelná jen pokud areál bude ve vlast-
nictví města. Město Šlapanice tedy provedlo 
odkup areálu a v průběhu let 2017-2018 zajis-
tilo nezbytné poklady pro podání žádosti 
o dotaci – tedy rekapitulaci dosud provede-
ných prací, analýzu rizik, studii proveditel-
nosti a projekt sanace. Následně, po přiznání 
dotace, byl vybrán hlavní zhotovitel sanace – 
společnost DEKONTA, a.s. Smlouva o dílo 
byla podepsána v únoru 2019 a název pro-
jektu je „ODSTRANĚNÍ STARÉ EKOLO-
GICKÉ ZÁTĚŽE V BÝVALÉM AREÁLU 
„ICEC-ŠLAPANICE“. Práce budou realizo-
vány v letech 2019 až 2023. 

Projektované práce lze v hlavních bodech 
popsat takto:

  provedení předsanačního doprůzkumu 
(duben – červen 2019)

  zpracování realizačního projektu 
sanace a jeho schválení (duben – září 
2019)

  demolice vybraných objektu v centrální 
části areálu, odtěžení zemin a ohniska 
kontaminace – prostor bývalé dehtové 
jámy (listopad 2019 – červen 2020)

  vybudování objektů pro sanaci podzem-
ních vod (drény, vrty, dekontaminační 
stanice), provoz sanace podzemních 
vod (říjen, listopad 2019 – říjen 2023)

  zpracování závěrečné zprávy o prove-
dení sanace

V rámci úkolu by měla být provedena 
demolice více než 5 500 m3 stavebních 
konstrukcí a odtěženo téměř 29 000 tun 
kontaminovaných zemin. V rámci odtěžby 
zemin a sanace podzemních vod se na 
základě dřívějších průzkumných prací 
předpokládá odstranění dalších cca 800 
tun dehtů. Sanační práce budou probíhat 
uvnitř areálu a částečně i podél toku Říčky.

Kontaminované materiály z demolic 
a odtěžby zemin budou odváženy mimo 
Šlapanice na externí zařízení s opráv-

něním pro odstranění odpadů tohoto 
typu (biodegradační plochy). Realizační 
projekt demolic a odtěžby bude zahrno-
vat opatření, která zajistí minimalizaci 
dopadů na okolní zástavbu, jako jsou hluk, 
vibrace či zápach.

Celá akce bude ukončena zpracováním 
aktualizace analýz rizik, která vyhodnotí 
úspěšnost sanace a rizika vyplývající ze 
zbytkové kontaminace.

 Autor: Ing. Milan Horák
Dekonta a.s.

Areál ICEC na snímku z r. 1953
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ŠLAPANICKÉ TRÁVNÍKY BUDOU DÍKY
ŠETRNĚJŠÍMU PŘÍSTUPU ZELENĚJŠÍ

Nikoho jistě nepřekvapí, že plošně nej-
větší a nejběžnější zelenou plochou našich 
veřejných prostor jsou trávníky. Leží 
v nich z pohledu užitečnosti veliký poten-
ciál, protože nám dokážou účinně pomoci 
v zadržování teď už vzácné dešťové vody 
a taktéž mají vynikající schopnost chladit 
své městské okolí díky nižší povrchové tep-
lotě. Jak je vhodné starat se trávníky a co 
plánujeme ve Šlapanicích, se podívejte 
v následujícím článku. 

Není možné obecně všechny travnaté plo-
chy házet do jednoho pytle. Rozlišujeme jich 
mnoho typů. Od parkových trávníků sná-
šejících kroky návštěvníků, přes zátěžové 
štěrkové trávníky, ty kvetoucí s příměsí bylin 
až po vyšší luční trávníky. Liší se způsobem 
založení, druhovým složením, technologií 
údržby. Hranice mezi nimi však nejsou jasně 
dané, ale vzájemně se prolínají. Nerespekto-
vání potřeb a daností jednotlivých typů pak 
mění trávníky během léta v kulturní pouště. 

Každý trávník je přirozeně světlomilný, 
náročný na živiny a vláhu. V průběhu času si 
ale vyvinul svou strategii přežití. Nevhodné 
období pro vegetaci překonává v dormanci 
(období vegetačního klidu). Zimní dormance 
je vyvolaná nízkými teplotami, sněhovou 
pokrývkou, krátkým dnem. Ta letní pak 
nastává kvůli suchu a vysokým teplotám. 
Trávník přestává růst, vegetovat, zežloutne, 
stáhne si asimiláty z listů do kořenů a v tomto 
stavu přestává nevhodné období. Proto je 
velice důležité uvážlivě přistupovat k čet-
nosti jeho sečení v průběhu sezony.

Všeobecné pravidlo pro kosení trávníku 
je, že se při kosení odstraňuje maximálně 
jedna třetina čepele (listu) a nesmí se poško-
dit růstový vrchol (srdíčko), ze kterého čepel 
vyrůstá. To se stane, pokud se kosí níž než na 
čtyři centimetry. Trávník je na to extrémně 
citlivý v kombinaci s vysokými teplotami, 
suchem a přímým sluncem. Při poško-
zení růstového vrcholu v období veder pak 
odumírá. Přežívají však dvouděložné rost-
liny, které koření mnohem hlouběji, dosáh-
nou pro vláhu, utečou kořeny před vysokými 
teplotami do hloubky. Jsou to například 
řebříček, jetel, sedmikráska, pampeliška, 
tedy druhy, které pomůžou přečkat plochám 
zeleně dobu sucha v esteticky přijatelném 
stavu.

Takzvaný vypálený letní trávník, kdy 
je „skalpován“ poslední zbytek rostlin, je 

výrazně hůř schopen přijímat srážkovou 
vláhu – většina jí totiž steče po škraloupu 
vyprahlého povrchu. Takové plochy se pak 
vyznačují vyšší prašností, půda na nich 
daleko rychleji vysychá a její kvalita je degra-
dována. Zničením rostlinného pokryvu 
půda ztrácí přirozený ochranný povrch, 
přehřívá se obdobně jako jiné 
zpevněné povrchy a nega-
tivně působí na mikroklima. 

Město Šlapanice se tak, 
jako již mnoho dalších osvíce-
ných obcí, rozhodlo postupně 
měnit způsob údržby svých 
veřejných trávníků. Budou 
šetrně a rozumně vybírány 
plochy, které mají sloužit 
jako intenzivní, okrasné. 
V případě, že nemají závlahu, 
budou v létě sečeny na vyšší 
výšku, nebo vůbec. 

Především u pobytových 
a zátěžových trávníků je 
nutné pečlivě volit druho-
vou skladbu ve prospěch 
směsí obohacených o byliny. 
Důležitým krokem je přijetí 
estetiky bylin v trávnících. 
S měnícím se klimatem totiž 
budou smíšené druhové 
porosty daleko lépe překo-
návat dlouhé suché periody 
roku. Výška seče se bude při-
způsobovat průběhu počasí. 
V době letní dormance, kdy 
tráva přestává přirozeně 
přirůstat, trávníky sečené 
nebudou. Daleko větší 
množství ploch lze pone-
chat v režimu extenzivnější 
údržby. Budou se tak podo-
bat více louce, než vypálené 
stráni. Čas ušetřený menším 
počtem kosení lze využít 
k podstatnějším úkolům, 
mezi něž patří závlaha nově 
vysazených stromů. 

Nesmíme nezapomínat na 
to, že trávnaté plochy slouží 
nejen pro naši potěchu, ale 
i jako útočiště mnoha druhů 
hmyzu a jiných živočichů. 

Odměnou za naši péči nám 
budou fungující zelené plo-

chy, město, které se bude méně přehřívat, 
bude přátelštější k vodě a v neposledním řadě 
si díky tomu zachováme také zdravou půdu.

Autor: Lýdia Šušlíková, 
autorizovaný krajinářský architekt,

člen Komise územního rozvoje

Příklad logického přechodu sečených ploch podél chodníku do vyšší kvetoucí 
louky, (park v Lednici)

Extenzivně udržovaná plocha podél komunikace. Příklad kvetoucího, vyššího 
bylinného trávníku 

Bohatá luční směs oddělující travnatý dvůr od veřejného chodníku (kampus 
univerzity v Lednici)
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JAK JSOU VYŘIZOVÁNY
PODNĚTY ZE SETKÁNÍ OBČANŮ

Z MĚSTA

Od listopadu 2018 do dubna letošního 
roku proběhlo již několik besed vedení 
města s občany. Jedná se o setkání po 
jednotlivých lokalitách (například sídli-
ště Brněnská, Pardálov, či Bedřichovice 
a podobně) Mimo dne otevřených dveří 
každé první pondělí v měsíci (od 16 do 
18 hodin) je to další možnost pro občany 
potkat se s vedením města a předat přímo 
svoje připomínky k činnosti města. 

Účastníky besed zveme písemnou 
pozvánkou přímo do domů a jsme rádi, že 
besedy mají tak velkou odezvu. 

Některé podněty na besedách jsou zají-
mavé i pro další občany, a tak do Zpravo-
daje jako zpětnou vazbu pro občany předá-
váme způsob vyřízení těchto podnětů:

 Z Jungmannovy ulice zazněla při-
pomínka k nevhodnému umístění 
kontejnerů na odpad. Nové umístění 
kontejnerů navrhne město při celkové 
rekonstrukci ulice, která bude zahá-
jena nyní v polovině roku.

 Po obnově chodníku v Nádražní ulici 
se tvoří kaluže. Chodník bude opraven 
v rámci reklamačního řízení.

 Brněnská Pole si stěžují na příliš hla-
sité hlášení odjezdů z vlaku. Podnět 
občanů jsme řešili s ČD a hlasitost 
hlášení byla snížena. Řesil se i úklid 
zastávky a podchodu. Zde zatím nemá 
ČD na úklid vysoutěženou fi rmu.

 Kdy dojde k rekonstrukci Čechovy 
ulice? V letošním roce nás čeká výběr 

projektantů a zahájení projekční pří-
pravy, realizaci lze očekávat přibližně 
v roce 2021-2022.

 Stížnosti na rušení nočního klidu. 
Noční klid je doba od 22 do 6 hodin 
ráno s výjimkou několika málo měst-
ských akcí, jako jsou například Šla-
panické slavnosti. V případech rušení 
nočního klidu je možné volat městskou 
policii na číslo hlídky: 602 309 238 
nebo PČR na 974 626 740.

 Nedoručování zásilek České pošty. 
Stížnosti občanů na špatné doručování 
zásilek předáme jako podnět zástup-
cům České pošty se žádostí o nápravu.

 Stížnost na špatný stav vozovky mezi 
Šlapanicemi a Bedřichovicemi. Město 
požádá Správu a údržbu silnic Jihomo-
ravského kraje (SUS JMK) o nápravu.

 Stížnost na nebezpečný násep u želez-
ničního nádraží ze směru na Kobyl-
nice. Podnět byl předán SUS JMK se 
žádostí o umístění svodidel k silnici 
spolu s opakovanou žádosti o umístění 
zrcadla do zatáčky u Velkého hájku 
(silnice na Bedřichovice).

V besedách se bude pokračovat po 
celý letošní rok s výjimkou prázdnin, kdy 
občané odjíždějí na dovolené. Věříme, že 
společná setkání vedení města s občany 
jsou smysluplná pro obě dvě strany 
a pomáhají zlepšení života v našem městě. 
Některé z připomínek jsou i velmi kritické, 
a to oprávněně. Společná, otevřená dis-
kuze nad problémem nám dává mnohdy 
ale větší příležitost k řešení problému než 
například e-mailové výměny. Budeme se 
proto těšit na další setkání.

Autor: Michaela Trněná,
starostka

ZVEME NA SRPNOVÉ SETKÁNÍ ŠLAPANICKÝCH JUBILANTŮ
Stejně jako každý rok se 

bude i letos v sobotu 
17. 8. 2019 konat 

v rámci Šlapanic-
kých slavností 
tradiční setkání 
jubilantů se 

zástupci města. 

To se uskuteční v  zasedací místnosti 
městského úřadu – osmdesátníci a deva-
desátníci ve 13.30 hodin, sedmdesátníci 
v 15.00 hodin, šedesátníci v 16.00 hodin 
a padesátníci v 17.00 hodin. 

Srdečně jsou zváni všichni občané, kteří 
se narodili ve Šlapanicích, chodili zde do 
školy, nebo zde už žijí mnoho let. Jubilan-

tům nebudou rozesílány osobní pozvánky. 
Vzhledem k tomu, že město nemůže 
k tomuto účelu zpracovávat osobní data 
lidí, kteří nebydlí ve Šlapanicích, pro-
síme jubilanty či jejich zástupce o předání 
našeho pozvání bývalým spolužákům, 
kteří bydlí mimo Šlapanice.

Autor: redakce ŠZ

Stejně jaa
bude

17.
v 

k
t
j

zá

Beseda vedení města s občany.
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INFORMACE Z RADY MĚSTA

Uvádíme nejdůležitější informace ze 
13. - 17. schůze Rady města Šlapanice.

Na 13. schůzi dne 13. 3. 2019 rada města 
schválila:

  Zadávací dokumentaci pro nadlimitní 
veřejnou zakázku na vybavení uče-
ben přístroji a pomůckami, nábytkem 
a konektivitou v rámci projektu „Moder-
nizace odborných učeben ZŠ Šlapanice“.

  Zadávací dokumentaci včetně příloh pro 
nadlimitní veřejnou zakázku s názvem 
„Strategické dokumenty pro město Šlapa-
nice – nové vyhlášení“ v rámci 58. výzvy 
z Operačního programu Zaměstnanost, 
prioritní osa 4 Efektivní veřejná správa.

  Zadávací dokumentaci včetně příloh 
pro veřejnou zakázku malého rozsahu 
projektu „Zpracování aktualizace Stra-
tegického plánu rozvoje města Šlapanice 
z 01/2014 na období do roku 2025“.

  Smlouvu o souhlasu s realizací staveb-
ního záměru na pozemku ve vlastnictví 
ČR – ÚZSVM mezi městem Šlapanice 
a Českou republikou (ulice Ponětovská – 
odvodňovací žlaby). 

  Smlouvu o dílo pro veřejnou zakázku 
„Projekční služby – rekonstrukce opěr-
ných zídek v ulici Komenského mezi 
městem Šlapanice a společností AQUA 
PROCON, s. r. o., Brno.

  Přijetí dotace z rozpočtu Jihomorav-
ského kraje ve výši 58 400 korun na 
sociální službu s názvem „Pečovatelská 
služba, ID 8326526“.

jmenovala:
  Členy komisí: Komise územního rozvoje, 

Rada seniorů, Sportovní a volnočasová, 
Kulturní komise.

Na 14. schůzi dne 27. 3. 2019 rada města 
schválila:

  Zadávací dokumentaci pro podlimitní 
veřejnou zakázku na zhotovitele stavby 
„Rekonstrukce ulice Jungmannova, Šla-
panice“.

  Smlouvu o dílo s dodavatelem akce 
„Odstranění staré ekologické zátěže 
v bývalém areálu ICEC Šlapanice – tech-
nický dozor investora“ Libor Kočíř.

  Smlouvu o dílo s dodavatelem akce 
„Odstranění staré ekologické zátěže 
v bývalém areálu ICEC Šlapanice – 
supervize sanačních prací“ společnost 
EPS biotechnology, s. r. o., Kunovice.

  Zadávací dokumentaci pro veřejnou 
zakázku malého rozsahu na stavební 

práce na akci „Rekonstrukce chodníků 
města Šlapanice 2019“. Jde o ulice Jižní 
a Krátká v Bedřichovicích, Nerudova 
(pravá strana od ulice Sušilovy), Rie-
grova (úsek od lávky po přechod k ulici 
Komenského), Sušilova (pravá strana 
mezi ulicemi Bezručovou a Těsnohlíd-
kovou), Těsnohlídkova (pravá strana od 
ulice Sušilovy). 

  Záměr přípravy dočasného územního 
opatření o stavební uzávěře pro lokalitu 
č. XVIII v katastrálním území Bedři-
chovice, okres Brno – venkov, u hranice 
s katastrálním územím. Slatina, okres 
Brno – město. V této věci pověřila a zpl-
nomocnila místostarostu Mgr. Michala 
Klašku, aby ji zastupoval při výkonu 
působnosti rady města.

nesouhlasila:
  Se stavebním záměrem s názvem 

„Rodinné domy Bedřichovice“ společ-
nosti Projekt Point green, s. r. o., Brno. 
Důvodem bylo nesouhlasné stanovisko 
ze strany Svazku obcí pro vodovody 
a kanalizace, Osadního výboru Bed-
řichovice a především zásadní připo-
mínky městského architekta.

jmenovala:
  Vedoucího Odboru investic a správy 

majetku MěÚ Šlapanice Ing. Bruno 
Obsta s účinností od 1. 4. 2019.

Na 15. schůzi dne 10. 4. 2019 rada města 
schválila:

  Návrh územního opatření o stavební 
uzávěře v katastrálním území Bedři-
chovice, okres Brno – venkov u hranice 
s katastrálním územím Slatina, okres 
Brno – město.

  Smlouvu o dílo na akci „Zpracování 
aktualizace Strategického plánu rozvoje 
města Šlapanice z 01/2014 na období do 
roku 2025“ se společností AQE advisors, 
a. s., Brno.

  Smlouvu o dílo s dodavatelem akce 
„Parkovací stání ulice Husova a Hybešova 
ve Šlapanicích včetně opravy kanalizace 
ulice Hybešova“ se společností Skanska, 
a. s., Praha.

  Roční účetní uzávěrky příspěvkových 
organizací za rok 2018 Základní školy 
Šlapanice, Mateřské školy Hvězdička 
a Mateřské školy Zahrádka a rozdělení 
hospodářského výsledku těmto příspěv-
kovým organizacím.

  Záměr začlenění činností a osob společ-

nosti Sateso, s. r. o., Šlapanice pod měst-
ský úřad.

Na 16. schůzi dne 17. 4. 2019 rada města 
schválila:

  Smlouvu o dílo na dodavatele stavebních 
prací v rámci zakázky „Modernizace 
odborných učeben ZŠ Šlapanice – sta-
vební práce“ s fi rmou ELEKTRO PLUS, 
spol. s. r .o., Brno.

  Smlouvu o složení a užití kauce ve výši 
1 128 380 korun mezi Statutárním měs-
tem Brnem a městem Šlapanice, jako 
zájemcem o koupi pozemků v katastrál-
ním území Šlapanice u Brna. Jedná se 
o pozemky za supermarketem Penny, 
které město hodlá využít pro svůj budoucí 
rozvoj, například k vybudování biokori-
doru, zeleně, ochraně zemědělské půdy 
a také k případným směnám pozemků.

Na 17. schůzi dne 29. 4. 2019 rada města 
schválila:

  Převod nevyčerpaných prostředků 
z dotačního programu pro poskytování 
podpory pro oblast KULTURA A  SPO-
LEČENSKÝ ŽIVOT pro rok 2019 ve výši 
41 800 korun a jejich použití pro oblast 
individuálních žádostí.

  Poskytnutí dotací z rozpočtu města Šla-
panice 27 subjektům, jejichž požadavky 
nepřesahovaly částku 50 000 korun a cel-
ková výše pak byla 562 752 korun. Dal-
ším 5 subjektům bude schvalovat dotaci 
zastupitelstvo města dne 19. června.

  Mimořádnou dotaci z rozpočtu města 
Šlapanice organizaci Junák – český skaut, 
středisko Šlapanice, ve výši 46 800 korun.

vzala na vědomí:
  Poskytnutí dotace z Ministerstva kultury 

v rámci programu Veřejné informační 
služby knihoven, na nákup počítačové 
techniky a knihovního systému ve výši 
361 000 korun. Celkové náklady pak činí 
531 047 korun.

Autor: Josef Kopecký,

Pozn.: Podrobnější informace najdete na webo-
vých stránkách města a v sekci Samospráva 
města (Podklady a zápisy, Zápisy z RM), nebo 
v písemné formě na sekretariátě starostky MěÚ 
Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7, 2. pa-
tro.
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Z MĚSTA

4. veřejné zasedání Zastupitelstva 
města Šlapanice se konalo v zasedací 
místnosti Městského úřadu Šlapanice 
dne 10. 4. 2019.

Před jednáním zastupitelstva složil slib 
zastupitele Jaroslav Dočkal, který nahra-
dil odstoupivší zastupitelku Ing. Hanu Str-
nadovou ze sdružení Čisté Šlapanice.

Zastupitelstvo města schválilo:
 Bezplatné převody pozemků z vlast-

nictví České republiky do vlastnictví 
města Šlapanice. Jedná se o pozemek 
p. č. 2327/2 o výměře 101 m2 mezi 
ulicemi Wurmova a Hybešova, který 
je součástí městského parčíku, a dále 
o pozemek p. č. 2805/1 o výměře 

5755 m2 na Tuřance, který bude vyu-
žit pro výstavbu cyklostezky (CS Šla-
panicko, úsek D2 ze Šlapanic do Sla-
tiny).

Vzalo na vědomí:
 Memorandum k nabídkovému řízení 

na prodej pozemků p. č. 3569/337 
a 3569/395 o celkové výměře 23 398 m2 

v katastrálním území Šlapanice u Brna 
při ulicích Brněnská, Těsnohlídkova. 
Uložilo radě města realizovat nabytí 
těchto pozemků, které město potře-
buje pro budoucí rozvoj, například 
k vybudování biokoridoru, zeleně, 
ochraně zemědělské půdy a případ-
ným směnám pozemků.

V rámci diskuze občanů představila 
skupina občanů zastoupená Robertem 
Barabášem svůj záměr odkoupit pozemky 
města v lokalitě Ponětovská pro výstavbu 
25 rodinných domů. Zastupitelstvo města 
dosud o prodeji těchto pozemků defi nitivně 
nerozhodlo.

Autor: Josef Kopecký

Pozn:
Videozáznam z  3. veřejného zasedání 

zastupitelstva města naleznete na: https://
www.youtube.com/infokanalslapanice 

Zápisy ze zasedání zastupitelstva jsou 
k dispozici na webových stránkách města 
nebo v listinné podobě na sekretariátu sta-
rostky.

AKTUALITY ZE 4. VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ŠLAPANICE

KOMUNÁLNÍ POLITIKA

JAK TO DOPADLO S NOVÝM KONCEPTEM KOMISÍ
V březnu Rada města po téměř pěti 

měsících jmenovala členy čtyř komisí. 
Komise sociální a pro Zdravé město 
a Redakční rada zpravodaje zatím na 
jmenování svých členů čeká?

U nás ve Šlapanicích bylo vždy nepsa-
ným pravidlem, že se členství v komisích 
nabídlo všem politickým uskupením a ti 
potom vybrali své kandidáty. Letošní rok 
byla zavedena novinka. Komise jsou obsa-
zeny občany, kteří se přihlásili sami, nebo 
je některý volební subjekt doporučil. Do 
dvou komisí jmenovala rada města odbor-
níky. 

Rozhodně nechceme být kritičtí za 
každou cenu, myšlenka zapojit do práce 
v komisích aktivní občany je jistě dobrá. 
Je zde však celá řada problematických 
aspektů:

Podle jakých kritérií rada města při 
fi nálním výběru členů postupovala? 
Proč někoho vyřadila bez toho, aniž by si 
vyžádala životopis nebo více informací? 
Proč byli vyřazeni zájemci, kteří splňo-
vali odbornost? Proč má každá komise 
jiný počet členů (od 4 do 11)? Proč město 
nezveřejní seznam všech přihlášených 
a nezdůvodní svůj výběr? 

Celá situace na nás v tuto chvíli působí 
jako velmi úspěšná akce dosadit si do 
komisí loajální lidi, kteří „nebudou dělat 
problémy“ a minimalizovat v komisích 
členy, kteří by byli nějak spjati s opozicí.

Další slabinu spatřujeme v dosavadní 
absenci orgánu, který by se věnoval 
tvorbě zpravodaje. Zrušenou Komisi pro 
informace a média má nahradit Výbor. 
Doufejme, že se tak stane co nejdříve. 

A složení Redakční rady Zpravodaje? Kdy 
budou členové jmenováni, aby mohli začít 
pracovat? 

Současná tvorba zpravodaje není 
v souladu s Pravidly pro jeho vydávání 
ani s odbornými manuály, které se pro-
blematice vydávání radničních periodik 
věnují. Skutečnost, kdy plnění právních 
požadavků (vyváženost, objektivita, volná 
soutěž politických stran atd.) hlídá pouze 
redakce a šéfredaktor, je nepřijatelná. 
Nejsou vytvořena žádná opatření, která 
by omezila přímý a netransparentní vliv 
vedení města na redakci. Žádáme o rych-
lou nápravu.

Autor: MO KDU-ČSL Šlapanice

  Díky společným jednáním a připomínkám města Šlapanice, občanů i firem
 se podařilo dosáhnout navýšení spojů zastavujících na nádraží ve Šlapanicích 

v pracovní dny celkem o 7 spojů, a to takto: 
směr Brno – Šlapanice: přidány spoje v 8.33, 10.33, 12.32 a 23.28 (na nové zastávce doplněn spoj v 6.33) 
směr Šlapanice – Brno: přidány spoje v 14.59, 15.59 a 16.59. 

Platnost nového jízdního řádu bude od 9. 6. 2019. Nový jízdní řád si můžete prohlédnout na: 
https://www.szdc.cz/jizdni-rad-platny-od-9.-cervna-2019
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ŠLAPANICKÉ ZELENĚ, „MALÉ MÍSTO“ 
NEBO VYCHÁZKA PRO NOVÉ ŠLAPAŇÁKY?

V dubnu jsme oslavili 10. leté výročí 
činnosti našeho občanského sdružení 
a při té příležitosti jsme si nadělili něko-
lik sice pracovních, ale milých povin-
ností. 

Kromě běžné údržby šlapanických 
alejí, ve kterých je potřeba upravit úvazky 
a oplocenky mladých stromů, aby neza-
růstaly do kmenů, jsme se tentokrát 
vypravili na Návrší – výsadby pod cihel-
nou. Výsadby sice už existují také 10 let, 
ale stále ještě potřebují péči. Dosadili 
jsme několik nových stromů a vyřezali 
plevelné akáty. 

V průběhu dubna jsme nastartovali 
další „malé místo“ – malé veřejné pro-
stranství, které si zaslouží pozornost pro Upravený parčík na rohu ulic Švehlova a Čechova.

Na Návrší jsme vysadili několik dalších stromů.

setkávání svých obyvatel. Čisté Šlapanice 
už v minulosti spolufi nacovaly úpravy 

parčíku na rohu ulic Švehlova a Čechova 
a nyní bychom chtěli upravit malý cent-

rální parčík na ulici Bratří Mrštíků. Setkali 
jsme se proto s místními a zeptali se na 
jejich představy. Ty jsou vlastně docela 
skromné. Chtěli by klidné místo pro spo-
lečné posezení, stolek na kávu, šachy nebo 
pro karetní hru, líbila by se jim malá kve-
toucí loučka. V průběhu léta podle těchto 
požadavků připravíme návrh, se kterým 
místní seznámíme a na podzim bychom se 
rádi pustili do realizace.

V květnu proběhla také další vycházka 
pro „nové Šlapaňáky“ – nově přistěho-
vané obyvatele Šlapanic, kteří hledají 
místa na vycházky ve volném čase. Spo-
lečně jsme se tentokrát vypravili k Poně-
tovickému rybníku, abychom jim ukázali 
oblíbené výletní místo v okolí Šlapanic.

 Autor: Michaela Trněná, 
Čisté Šlapanice

KOMUNÁLNÍ POLITIKA

ŠKOLSTVÍ

ŠLAPANIČTÍ ŽÁCI USPĚLI V CELOSTÁTNÍM
KOLE SOUTĚŽE KARLOVARSKÝ SKŘIVÁNEK

V celostátním kole pěvecké soutěže, 
která se konala od 17. do 19. března v Kar-
lových Varech, dosáhli žáci šlapanické 
základní školy opět na stupně vítězů. 
V kategorii žáků do 15 let, kteří nestudují 
sólový zpěv, obsadila 2. místo Laura Ida 

Nikolov a ve stejné kategorii získal 3. místo 
Lukáš Kulendík.

Oběma žákům moc gratulujeme 
a děkujeme za výbornou reprezentaci 
naší školy!

Autor: Jitka Landaufová
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ŠKOLSTVÍ

OSMÁCI VYRAZILI NA VÝLET, UŽILI SI PŘÍRODU
I NÁVŠTĚVU KLÁŠTERA ROSA COELI

Šlapanice – Brno – Tetčice – Biskoupky 
– Rekreační středisko Pod Templštýnem. 
Právě po této trase se ve středu 24. 4. 2019 
vypravila třída 8. C na třídenní školní výlet. 

Ubytování v kempu Pod Templštýnem 
nám poskytlo skromné, ale dostatečné 
pohodlí v chatkách, stravování formou plné 
penze a možnost využít veškeré dostupné 

sportovní aktivity v areálu. Největší devizou 
celého výletu však bylo hlavně krásné počasí 
a kouzelné prostředí romantického údolí 
řeky Jihlavy. Přírodní krásy jsme obdivovali 
jak v údolí kolem řeky, tak i z výšky zříceniny 
hradu Templštýna. Ve svěží zeleni jarního 
lesa jsme zahlédli čápa černého, mloka skvr-
nitého, užovku obojkovou a v noci se kolem 
tábora potloukala nejspíš liška. 

Abychom netrávili čas jen v okolí kempu, 
naplánovali jsme si výlet do Dolních Kounic. 
Po komentované prohlídce místní synagogy 
nás čekal klášter Rosa Coeli. Jedná se o zříce-
ninu klášterního kostela a barokní rezidenci 
premonstrátek. Celý areál je chráněnou kul-
turní památkou České republiky. 

Zpět domů se děti vracely obohaceny nejen 
o společné zážitky z návštěvy historických 
památek, z pobytu v klidu odlehlého přírod-
ního areálu, ale hlavně o zkušenost být něko-
lik dní bez wi-fi .

Jana Tůmová, Marie Burianová

Šlapaničtí osmáci v údolí řeky Jihlavy.

Období masopustu je časem bujarého 
veselí, zpěvu, tance, jídla a pití. Tuto zimní 
tradici jsme si připomněli i s našimi dětmi 
v mateřské škole Hvězdička. 

Ve šlapanickém muzeu dětem přiblížili 
význam masopustních masek, do kterých 
jsme se následně také převlékli a průvodem 
prošli celé město. Kolemjdoucím jsme dali 
ochutnat masopustní dobroty a přitom jsme 
si prozpěvovali do kroku.

Rozloučili jsme se také se zimou a uvítali 
příchod jara „Vynášením Morany“. S písnič-
kami a s říkadly jsme šli v průvodu po Šlapa-
nicích a na konci cesty jsme Moranu zapálili 
a pustili ji po proudu potoka.

První den po květné neděli začínal svatý 
pašijový týden. Po modrém pondělí, kdy jsme 
s dětmi uklízeli školku, následovalo žluté 
úterý a šedá středa. Na zelený čtvrtek jsme si 
pochutnali na špenátu, abychom byli celý rok 
zdraví. K Velikonocům patří i setí obilí, řeři-
chy či malování vajíček, což se dětem velmi 
líbilo. 

Poslední dubnový den se naše školka pro-
měnila v čarodějnický slet, při kterém jsme 
hráli nejrůznější hry, tancovali, čarovali, vařili 
tajemné lektvary a těšili se na večerní pálení 
ohňů.

A tak jsme přivítali jaro! Zkrátka máme 
rádi přírodu a svět kolem nás a nezapomí-
náme na české tradice. 
CO NÁS LETOS JEŠTĚ ČEKÁ

Blíží se konec školního roku a na děti čeká 
ještě spousta dalších zážitků. Květen začal 
vystoupením v parku u příležitosti Dne 
matek, půjdeme se také podívat za dětmi 
do MŠ Zahrádka a strávíme s nimi dopole-
dne plné dopravních her. Máme připravené 
environmentální programy o včelách, neto-

pýrech, navštívíme Stránskou skálu i Ote-
vřenou zahradu v Brně. Cestou do Jeskyně 
Blanických rytířů v Rudce u Kunštátu si pak 
děti upečou svůj vlastní chléb v pekárně a při 
výletu do ZOO Brno se zase seznámí s cho-
váním vybraných druhů zvířat. Školní rok 
zakončíme tradičně pasováním předškoláků 
a rozlučkou s kamarády na školkní zahradě.

Od září se opět budeme těšit na nový školní 
rok plný zážitků.

Kolektiv MŠ Hvězdička

MŠ HVĚZDIČKA OŽILA NA JAŘE ČESKÝMI TRADICEMI

Masopustní průvod dětí z MŠ Hvězdička.
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PONĚTOVIČTÍ PŘEDŠKOLÁCI MAJÍ VE TŘÍDÁCH ZDRAVĚJŠÍ
VZDUCH I NOVOU PANÍ UČITELKU

I v Mateřské škole Ponětovice se toho 
v posledních týdnech udála velká spousta. 
Děti mají díky čističce vzduchu ve třídách 
zdravější prostředí a čeká je také obnova 
školní zahrady. Celý školní rok se navíc 
dozvídají různé zajímavosti o řemeslech 
a profesích. Na všechny novinky z naší 
mateřské školy se můžete podívat v násle-
dujícím článku. 

Díky sponzorům a rodičům se nám poda-
řilo zakoupit čističku vzduchu, která je schvá-
lena českými odborníky na alergie, astma, 
atopický ekzém. Snižuje pravděpodobnost 
nákazy vzdušnou cestou až o 80 procent, má 
99 procent účinnost v odstraňování pracho-
vých částic a 100 procent účinnost odstraňo-
vání pachů. Děti jsou díky ní ve školce téměř 
denně v plném počtu a nemocnost značně 
klesla. 

Máme také novou druhou menší čističku 
vzduchu na vodní bázi, kterou používáme 
v ložnici. V současné době oslovujeme spon-
zory pro pořízení čističky vody, v níž vidíme 
další ozdravění našich dětí. První příspěvky 
máme již na účtu. Koncem roku nás také mile 
překvapil sponzor z řad rodičů, který pořídil 
dětem velkou televizi, DVD přehrávač, vše 
propojil a zabudoval. 

Využili jsme dotačního programu Minister-
stva školství, mládeže a tělovýchovy a přibyla 
nám tak nová paní učitelka. Pracuje s dětmi 
dvě hodiny denně a pomáhá nám tak zajistit 
překrývání pedagogů v době pobytu venku. 

Nejčerstvější novinkou je obnova naší 
školní zahrady. Její část musela ustoupit 

potřebám občanské vybavenosti, podél 
celého plotu u silnice bylo zbudováno parko-
viště. Přišli jsme tak o množství zeleně, která 
bránila průniku škodlivin na školní zahradu. 
Ve spolupráci se zřizovatelem nás čeká velký 
úkol, t. j. vysázet keře a zeleň podél celého 
oplocení. Společně s dětmi jsme zasadili 
nový strom – jeřáb moravský sladkoplodý – 
a postupně osazujeme v zahradě další keře. 

Máme založeno broukoviště, ještěrkovník, 
hmyzí hotel, kompost, krmítko pro veverky, 
ve vzrostlém křoví bludiště a na podzim 
plánujeme připravit ježkovník. Přesunuli 

jsme a obnovili bylinkový záhon. Postupně 
vytváříme naučnou stezku, na kterou nám 
jeden z dědečků vyrobil stojánky pro popisky 
stromů, kde si děti mohou prohlédnout, 
jak vypadá strom na jaře, v létě, na podzim, 
v zimě, jaké má listy, plody a kůru. Tato stano-
viště budeme využívat k edukativním progra-
mům v environmentálním vzdělávání. Děti si 
také, jako každý rok, zasely do záhonků hrá-
šek, o který se starají. 

Využíváme projekty Evropské unie k zajiš-
tění personální podpory a také jsme získali 
dva bezplatné výlety do ekocenter s výuko-
vými programy pro děti. V odpoledních 
hodinách probíhal v MŠ pro zájemce kroužek 
Hravá logopedie a po celý školní rok oblíbený 
sportovní kroužek Sportík. 

V dubnu jsme využili umělou plochu 
v městském parku ve Šlapanicích a třikrát 
jsme se vypravili bruslit. Zapojili jsme se 
také do projektu Zdraví dětem a Rodiče čtou 
dětem před spaním. 

Tématem pro letošní školní rok jsou 
Řemesla a profese a ta se nám postupně 
promítají do všech činností. Pravidelně jez-
díme do muzea ve Šlapanicích. Ve spolupráci 
s Obecním úřadem jsme se zapojili do akce 
Ukliďme Česko a 5. 4. jsme uklidili a vyčistili 
okolí MŠ. 

Všem čtenářům přejeme pěkné dny plné 
sluníčka.

MŠ Ponětovice

Naučná stezka pro děti z MŠ Ponětovice.

S dětmi v MŠ Ponětovice jsme zasadili jeřáb moravský sladkoplodý.
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DĚTI Z MATEŘSKÉ ŠKOLY ZAHRÁDKA
VYRAZILY NA NÁVŠTĚVU VČELÍHO ÚLU

S dětmi z naší Mateřské školy Zahrádka 
každým rokem navštěvujeme pracoviště 
Lipky „Jezírko“, které se nachází poblíž 
krásných lesů u Soběšic. Je zde pro nás 
vždy připraven prožitkový program, 
jehož převážná část probíhá přímo v lese. 
Letos jsme si vybrali program Návštěva 
včelího úlu, který dětem přiblížil ekosys-
témy, základní podmínky života včel a také 
ochranu životního prostředí.

Hned po příjezdu na nás čekal loutkový 
příběh. Včelka a štěňátko dětem přiblížili, 
jak je důležité chránit včelstva před nepřáteli. 
Po posilnění dobrou svačinou ze školky jsme 
vyrazili do lesa, kde si děti vyzkoušely různá 
včelí řemesla. Prvním úkolem bylo uklidit 
plástve, aby do nich mohla být nakladena 
vajíčka. Po vylíhnutí děti krmily larvy pylo-
vými knedlíčky. Dalším úkolem bylo sestavit 
na plástve buňky pro med a vajíčka. Pak jsme 
se dostali na okraj úlu, kde děti nepřátelům 
bránily vstup. 

Velký úspěch měla křídla, se kterými 
„včelky“ lehce poletovaly mezi květy, sbíraly 
nektar a nosily jej do příslušných misek podle 

barvy. V budově 

Děti z MŠ Zahrádka na výletě ke včelím úlům.

Děti si mohly obléknout i včelařské ochranné pomůcky.

jezírka děti sosáčky – brčky sosaly sladký 
nektar, prohlížely si včelí plástve. Dověděly 
se, co je propolis a na co ho včely používají. 
Jak dlouho v létě žije včela, že trubci se neumí 
sami najíst, ale musí je 

krmit dělnice. Ve skupinách si poskládaly 
vývojovou řadu včely. 

Na závěr nás čekala výprava k úlu. Oblékli 
jsme si včelařské ochranné pomůcky a poma-
lým krokem vyrazili na dobrodružnou 
výpravu. Nejdříve jsme pozorovali včely 
obránce u vstupního otvoru. Pak jsme viděli 
u prosklené části život včel v úlu. Jaké bylo 
naše překvapení, když jsme se dověděli, že 
jich je tam okolo deseti tisíc.

Plni zážitků jsme odjížděli zpět do školky. 
V následujících dnech jsme si ještě na včelky 
hráli, zpívali si o nich písničky a výtvarně 
výlet zpracovali. A co o včelkách říkaly 
samotné děti?

  Mně se nejvíc líbily včely v úle.
  Mně se líbilo, jak jsme dělali stráž a bránili 

úl.

  Mně se líbilo, jak jsme měli křídla.
  Nejvíc se mi líbilo, jak jsme koukali na 

včelky.
  Mně se líbilo ochutnávání medu a sklá-

dání buněk.
 Mně se líbilo krmení lar-

viček.
MŠ Zahrádka

ŠKOLSTVÍ
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ULOŽENÍ OSTATKŮ
BRIGÁDNÍHO GENERÁLA LIŠKUTÍNA

V sobotu 13. dubna 2019 v 11 hodin byla na místním hřbitově uložena urna 
s ostatky brigádního generála ve výslužbě a válečného pilota RAF Miroslava 
Antonína Liškutína. Pietního aktu se kromě rodinných příslušníků, zástupců 
Armády České republiky, Svazu letců Brno, spolků vojenské historie zúčastnil 
i poslední žijící pilot RAF brigádní generál Emil Boček. Hřbitov navštívilo také 
mnoho občanů Šlapanic, Jiříkovic a další veřejnost. Obřad byl zahájen přele-
tem vojenských stíhaček Gripen a po tónech české a hymny Spojeného králov-
ství pronesli několik slov rodinní příslušníci a jiříkovický starosta Rudolf Sta-
něk. Po něm se ujal slova vojenský kaplan, který vedl církevní obřad. Za zvuků 
slavnostního chorálu byla uložena urna do rodinného hrobu, položeny květiny 
a vypáleny čestné salvy. Rodina tak splnila poslední generálovo přání spoči-
nout spolu s rodiči v rodné moravské zemi, kterou byl nucen opustit pře více jak 
70 léty. Zemřel v Anglii ve Ferehamu 19. února 2018 ve věku 98 roků.

Autor: Josef Kopecký

V sobotu 13. dubna 2019 v 11 hodin byla na místním hřbitově uložena urna 
s ostatky brigádního generála ve výslužbě a válečného pilota RAF Miroslava 
Antonína Liškutína. Pietního aktu se kromě rodinných příslušníků, zástupců 
Armády České republiky, Svazu letců Brno, spolků vojenské historie zúčastnil 
i poslední žijící pilot RAF brigádní generál Emil Boček. Hřbitov navštívilo také 
mnoho občanů Šlapanic, Jiříkovic a další veřejnost. Obřad byl zahájen přele-
tem vojenských stíhaček Gripen a po tónech české a hymny Spojeného králov-
ství pronesli několik slov rodinní příslušníci a jiříkovický starosta Rudolf Sta-
něk. Po něm se ujal slova vojenský kaplan, který vedl církevní obřad. Za zvuků 
slavnostního chorálu byla uložena urna do rodinného hrobu, položeny květiny 
a vypáleny čestné salvy. Rodina tak splnila poslední generálovo přání spoči-
nout spolu s rodiči v rodné moravské zemi, kterou byl nucen opustit pře více jak 
70 léty. Zemřel v Anglii ve Ferehamu 19. února 2018 ve věku 98 roků.

ULOŽENÍ OSTATKŮ

Autor: Josef Kopecký
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KONEC II. SVĚTOVÉ VÁLKY
VE ŠLAPANICÍCH

V minulém čísle zpravodaje jsme si při-
pomněli osudný 15. březen 1939 ve Šla-
panicích, jak jej ve svých písemných vzpo-
mínkách zachytil tehdejší učitel chlapecké 
školy Julius Müller. Ten však zaznamenal 
také události kolem osvobozujících bojů 
v dubnu 1945. A protože jsme nedávno, 
24. dubna 2019, vzpomínali na 74. výročí 
osvobození našeho města, zalistujme 
znovu jeho vzpomínkami. 

„U nás ve Šlapanicích začala fronta v neděli 
15. dubna 1945 večer. Tehdy, přesně o půl 
desáté, padla na dům Jiřího Fice v Nádražní 
ulici první puma. Shodil ji ruský letec, rozmetala 
střechu, přetrhala elektrické vedení a v okolí 
byla rozbita okna. Střepina zasáhla pí. Idu Pro-
cházkovou, choť obvodního lékaře, která svému 
zranění podlehla. Od toho dne byly Šlapanice 
denně bombardovány ruskými letadly. Každý 
večer po deváté hodině přiletěl „Ivánek“, tak 
jsme říkali lehkému letadlu, osvětlil raketou 
Šlapanice a pak házel bomby. Vznikly veliké 
požáry, téměř všechny selské stodoly vyhořely 
a nebylo domu, aby nenesl stopy bombardování. 
Největší neštěstí stihlo obyvatele domu zednic-
kého mistra Ladislava Jeteliny na Svatojan-
ském náměstí následující den. Dům dostal plný 
zásah a úplně se zřítil. Obyvatelé byli ve sklepě 
zasypáni a rodina četnického strážmistra Lhot-
ského, která se nacházela na schodišti, muž, 
žena a dcera byli usmrceni a jejich pozůstatky 
po několikadenním kopání v sutinách nalezeny. 
Zahynula také stavitelova patnáctiměsíční 

Zřícený dům stavitele Jeteliny na Svatojanském náměstí.

Zničený německý tank na Svatojánském náměstí.

dcera. V blízkosti hořely stodoly rolníka Hanzla 
a obytné stavení. Lidé, kteří přicházeli pomoci, 
byli novou bombou zabiti, celkem 7 občanů.

Od 16. dubna přestal úplně normální život 
občanů, obyvatelé se přestěhovali do sklepů, 
které byly podepřeny trámy a zřízena zde 
i lůžka. Lidé ze sklepů vůbec nevycházeli, neboť 
nebezpečí ze vzduchu hrozilo každým okamži-
kem. Na frontě u Němců nastal úplný rozklad, 
vojsko ustupovalo. Už nebyli tak nafoukaní, jak 
jsme je znali z dřívějška, byli schlíplí, špinaví 
a hladoví. Všechny cesty, všechna rozcestí byla 

zatarasena zásekami, kol dokola Šlapanic byly 
vykopány zákopy, které od ledna tu naši lidé, 
sehnaní z celé republiky, kopali. Bylo u nás 
tehdy ubytováno až do druhé poloviny března 
2.500 zákopníků. Ubytováni byli po rodinách, 
ve škole bylo velitelství a kuchyně. Zákopy – pro-
titankové pasti – kopali od Ponětovic k Podolí. 

My jsme se 17. dubna přestěhovali do našeho 
sklepa, ale později do sklepa k Leschingrům, kde 
nás bylo asi 70. Vždy v noci mělo několik mužů 
ze sklepního osazenstva službu pro případ, 
že by byl sklep zasypán, aby obstarali pomoc. 
Každý večer jsme se dívali na hořící Šlapanice, 
jak téměř všechny stodoly a chlévy byly zapáleny 
fosforovými pumami. Mnoho lidí si kopalo díry 
v úvozu do hliníku doufajíce, že tam bude klidno, 
ale tam bylo nejrušněji. Tato část Šlapanic 
spolu se hřbitovem byla ostřelována dělostřelci 
i leteckými pumami. Mnoho pomníků na hřbi-
tově bylo poškozeno, nebo úplně zničeno. 

V úterý 24. dubna začali Němci Šlapa-
nicemi ustupovat. Napřed trény. Kočí byli 
vesměs zajatí Rusové, nebo Vlasovci – Rusové, 
kteří bojovali proti vlastním bratřím. Německý 
ústup se ke čtrnácté hodině proměnil v panický 
útěk. Rudá armáda prorazila pod Sokolnicemi 
frontu a hnala Němce před sebou. Záseky na 
silnicích byly velkou překážkou, kterou si Němci 
na sebe udělali. Byla to past. Tu se před naším 
domem tísnili na chodnících, silnici, v parku 
prchající pěšáci, dragouni, dělostřelectvo, 
vozatajstvo, pancéře – vše v hrozném zmatku, 

18



KULTURA & SPORT

DISCGOLF

NÁVŠTĚVNÍCI NA DEN MATEK A RODIN SI VYZKOUŠELI 
POPULÁRNÍ DISCGOLF

V neděli 12. května si návštěvníci 
parku ve Šlapanicích mohli užít nejen 
kulturní vystoupení dětí, ale rovněž 
řadu zábavných pohybových aktivit. 

Mezi nimi měli možnost vyzkoušet pro-
gresivní házecí hru discgolf, jejíž princip 
spočívá ve snaze trefi t discgolfový koš dis-
kem na co nejnižší počet hodů. Hra zaujala 
nejen děti, ale rovněž mnohé rodiče, kteří 
tak mohli objevit taje tohoto stále rozšíře-
nějšího sportu.

V současnosti mohou žáci navštěvovat 
kroužek discgolfu na šlapanické základní 
škole, ale stále jim chybí místo, kde by 
mohlitrénovat i ve svém volném čase. Nej-
bližší hřiště jsou totiž až v městské části 
Brno-střed, na Lesné a v Novém Lískovci. 
Proto pevně věříme, že se jeden stacio-
nární koš podaří umístit právě do parku 
a rozšíří tak portfolio aktivit, které Šlapa-
nice nabízejí. A kdo ví, třeba se jednou Šla-
panice budou moci chlubit vlastním něko-
likajamkovým hřištěm, na které jistě rádi 
zavítají i mnozí hráči z okolí. Tak ať to lítá! Autor: Michal Lupač

za ohlušujícího hřmotu a řevu se tlačilo k záse-
kám a úzkou průrvou dál a dál před obávanými 
Rusy. Bylo půl páté odpoledne, ulice ztichly, 
prchající Němci zmizeli. Najednou ohlušu-
jící rána, vyražená okna, odnesené tašky ze 
střech. To Němci vyhodili most přes Říčku 
v Líchách. A zase ticho, po německém vojsku 
ani památky. Na Svatojanském náměstí zůstal 
rozstřílený německý tank. O půl sedmé večer 
slyšet volání: „Rusové jsou tu!“ Podél domů 
kráčí řada ruských vojáků, jen tak polehku, 
jen s vintovkou či samopalem. Na druhé straně 
v Riegrově ulici jiná řada Rusů poklusem běží 
parkem do Lích. A v okamžiku je celá ulice 
plničká Rudoarmějců. Nabízíme jim jídlo 
a pivo, které měla hostinská Štefl ová schováno 
před Němci. U našeho domu stál houf Rusů 
a dům zamčený, branka vyvrácená. Spěchám 
domů, odemykám a se mnou vchází do domu 
spousta Rusů. V kuchyni visela mapa bojiště 
a se svíčkou na ní hledáme města v Německu 
obsazená Rusy. Jak mě bylo, když jsem sly-
šel hrkat zásuvky ve světnicích a nemohl se 
pohnout. Každý Rus, který šel kolem, prošel 
náš dům. Pak jsem musel rozdělat oheň a ohří-
vat přinesené jídlo. Bylo u nás asi 80 vojáků 
a odbývala se zde válečná porada. V kuchyni 
byl telefonista v ložnici radiotelegrafi sti a mě 
propustili až o druhé hodině ranní. 

Druhý den 25. 4. o půl šesté ráno jsem se 
vrátil domů, vojsko bylo pryč. Zametli jsme, 
uklidili a vynesli hrůzu hlíny a bláta. Pak nás 
navštívili tři šikmoocí Rudoarmějci a chtěli jen 
víno. Musel jsem všechny skříně „odkrivať“, 
vybrali si mou hasičskou blůzu a řemínek na 
Bibinku. Dopoledne se k nám nastěhoval ruský 
komisař a večer byl náš dům obsazen osmi 
důstojníky ze sboru muniční kolony. Během 
příštího dopoledne byl park před naším domem 
(Riegrova ulice) naplněn hromadami střeliva. 
Tito důstojníci odjeli 30. dubna do Maloměřic 
a k nám se nastěhoval dlouhý vousatý Rumun. 
Když druhého května odjel, ubytoval se u nás 
velitel autopraporu Ivan Matvějevič Devjatov, 
poručík ze Saratova na Volze. Bydlel u nás až 
do 28. května, kdy jeho oddíl odjel do Brati-
slavy. Velmi jsme si ho oblíbili a ještě 15. června 
nás přijel navštívit. Slíbil, že napíše – nena-
psal, snad se vrátil zdráv domů.

A tady také zápisky učitele Müllera týkající 
se dubnových událostí roku 1945 spojených 
s osvobozením našeho města končí

Redakčně upraveno a zkráceno.
Autor: Josef Kopecký

Discgolf ve šlapanickém parku. 

Populární sport zaujal děti i jejich rodiče.
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Rádi bychom vás srdečně pozvali na čtyři fi lmové večery, které si můžete vychutnat pod širým nebem v městském parku. 
Od 13. do 16. 7. navštíví Šlapanice Kinematograf bratří Čadíků. A protože k fi lmům a létu patří setkávání s přáteli a pohodová 
atmosféra, bude vždy v den promítání v parku zapálené ohniště, na kterém si můžete opéct špekáčky a jiné dobroty. Ty si prosím 
přineste vlastní. Začátek promítání fi lmů je plánován na 22.00. Dřívější začátek není bohužel možný kvůli světlu, které by kazilo 
prožitek ze sledování fi lmu. 

LETNÍ KINEMATOGRAF
BRATŘÍ ČADÍKŮ VE ŠLAPANICÍCH

PŘEDBĚŽNÝ PROGRAM:

13. 7.
2019

14. 7.
2019

15. 7.
2019

16. 7.
2019

ČERTÍ BRKO

CHATA 
NA PRODEJ

HASTRMAN

PO ČEM MUŽI 
TOUŽÍ

Žánr:  pohádka
Délka: 99 min.
Režie:  Marek Najbrt
Scénář: Robert Geisler, Tomáš Hodan
Hrají:  Jan Cína,
 Ondřej Vetchý, 
 Judit Bárdos, 
 Jan Budař, 
 Marek Daniel
  Jana Plodková

Žánr:  romantický, thriller
Délka:  100 min
Režie:  Ondřej Havelka
Scénář:   Ondřej Havelka, Petr Hudský 
Hrají:  Karel Dobrý, 
 Simona Zmrzlá, 
 Jiří Lábus, 
 Jan Kolařík, 
 Jiří Maryško, 
 David Novotný

Žánr:  komedie
Délka:  95 min
Režie:  Rudolf Havlík
Scénář:  Rudolf Havlík, Radka Třeštíková 
Hrají:  Anna Polívková, 
 Jiří Langmajer, 
 Matěj Hádek, 
 Táňa Pauhofová, 
 Jiří Havelka, 
 Lenka Vlasáková

Žánr:  komedie, drama
Délka:  77 min
Režie:  Tomáš Pavlíček
Scénář:  Lucie Bokštefl ová, 
 Tomáš Pavlíček 
Hrají:  Ivana Chýlková, 
 David Vávra, 
 Tereza Voříšková, 
 Judit Bárdos, 
 Jana Synková
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PÉTANQUE – S NOHAMA PEVNĚ NA ZEMI
V minulém čísle Zpravodaje jsem 

stručně popsal historii koulových sportů 
až do začátku 20. století, kdy nejoblí-
benější koulovou hrou ve Francii byla 
takzvaná provensálská hra. Hrála se 
s dřevěnými koulemi pobitými hřeby 
a dřevěným cílem – košonkem. Zásad-
ním rozdílem v pravidlech proti sou-
časnému pétanque byly větší rozměry 
hřiště související s tím, že koule se neod-
hazovaly z místa, ale po uběhnutí stano-
veného počtu kroků, a to až na vzdále-
nost 20 metrů. 

Za kolébku pétanque je považováno pro-
vensálské městečko La Ciotat v blízkosti 
Marseille a za jeho zakladatele výtečný 
hráč provensálské hry Jules Lenoir, kte-
rému těžký revmatismus postupně zne-
možnil běhat. Proto začal hrát hru bez 
rozběhu, nejdříve osamocen, ale postupně 
se k němu přidávali jeho přátelé a začali 
hru nazývat francouzsky „pied-tanque“, 
respektive v provensálském dialektu 
„ped-tanco“, v překladu ukotvené nohy či 
pevné nohy. Koule odhazovali z vyznače-
ného kruhu a hráli na vzdálenost přibližně 
8 metrů. Nové hry si brzy všimli majitelé 
místní kavárny a v roce 1910 sepsali defi -
nitivní pravidla a poprvé použili pro hru 
název pétanque. 

Po 1. světové válce byly využity techno-
logie pro výrobu dělových koulí a dřevěné 
koule s hřeby byly nahrazeny koulemi 
celokovovými. V této podobě se pétanque 

rozšířil po celé Francii, Evropě i po fran-
couzských koloniálních územích.

Jako k lidové hře se k pétanque samo-
zřejmě váže i tradice. V případě prohry 
13:0, tedy pokud hráč neuhraje ani jediný 
bod, je mu uložen trest políbit pozadí ženy 
jménem Fanny. O vzniku této tradice a o 
původu Fanny existuje mnoho příběhů. 
Jedním z nich je, že Fanny byla servírka 
v kavárně v městečku La Ciotat. Aby potě-
šila neúspěšné hráče po drtivé prohře, 
dovolila jim políbit ji na tvář. Jednou pro-
hrál bez jediného bodu i starosta města, 
se kterým měla Fanny osobní spory. Proto 
se mu pomstila tím, že mu místo tváře 
nastavila k políbení jiné „líčko“. V sou-

časné době se trest obvykle vykonává 
políbením sošky nebo obrazu Fanny, což 
nic neubírá na potupnosti tohoto úkonu.

O současnosti pétanque ve světě i v naší 
zemi se zmíním příště. Na závěr bych rád 
pozval děti nebo rodiče s dětmi na prázd-
ninovou akci pořádanou naším klubem ve 
spolupráci s městem Šlapanice – Prázd-
niny s pétanque. Děti mohou přijít v čer-
venci a srpnu každou středu od 17.30 do 
18.30 před Kulturní dům Bedřichovice 
seznámit se s pétanque a zahrát si.

Autor: Libor Horák
Omluva Redakce: Omlouváme se za chybné 
uvedení autora u článku o pétanque. Autorem 
byl pan Libor Horák, nikoliv paní Mikušková

STAVÍME PRO VÁS NOVOU ORLOVNU

PROJEKT JE SPOLUFINANCOVÁN

2601446031/2010

ŠLAPANICE

Pravidla pétanque sepsali v roce 1910 v provensálském městě La Ciotat.
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První májový den se v Havířově naši 
dorostenci utkali s nejlepšími týmy orelské 
fl orbalové ligy. 

Celodenní turnaj, který byl náročný jak 
fyzicky, tak i psychicky, jsme zvládli per-
fektně. Utkali jsme se s týmy z Vyškova, 
Nového Města na Moravě, Uherského Hradi-
ště, Kněždubu a také s domácím Havířovem, 
kde kluci hrají první ligu dorostenců. Soupeři 
byli velice silní, tvrdí, techničtí a také rych-

lostně vybavení, náš tým si ale i tak došel pro 
třetí místo. Začátek turnaje pro nás nevypa-
dal moc dobře. Vylosovali jsme si Slovácko, 
které na nás doslova vlétlo a my se s tím nedo-
kázali srovnat a zaslouženě prohráli 3:0. Před 
dalším zápasem proběhla důležitá porada 
týmu a všichni jsme se shodli, že si to jdeme 
užít. Výhra 4:1 nad Kněždubem, vítězem 
celostátního turnaje, a celková dominance 
v zápase, nám daly jasný impulz, že turnaj 

bude velice napínavý. Podotýkám, že jsme 
jako jediný tým porazili vítěze. V dalším 
zápase na nás čekal tým z Vyškova, kde jsme 
měli převahu jak herní, tak střeleckou. Po 
sporně neuznaném gólu na 1:0 nám ale sou-
peř vstřelil branku deset vteřin před koncem 
utkání a vyhrál. Bohužel tento zápas nás stál 
souboj o první místo. Další dvě utkání vypa-
dala herně podobně, byli jsme více u míče 
a měli více gólových šancí. Zaslouženě jsme 
porazili Havířov 3:1 a v posledním utkání 4:1 
pak i Nové Město na Moravě. 

Všichni soupeři nám vysmekli poklonu za 
předvedenou hru a výkon a po právu jsme si 
z Havířova odvezli 3. místo z celostátního 
fi nále orelské ligy dorostenců.

Nejlepším obráncem turnaje byl vyhlášen 
náš hráč Tadeáš Grega, který ještě hodinu 
před utkáním nevěděl, zda ze zdravotních 
důvodů vůbec nastoupí do zápasů. Ovšem 
velká vášeň k fl orbalu ho přiměla hrát. 

Chtěl bych na tomto místě poděkovat 
kolegům Tomáši Linhartovi a Vladimíru 
Jelínkovi, ale hlavně všem hráčům za krásný 
turnaj, vzpomínky, za reprezentaci Orla Šla-
panice a také městu Šlapanice za fi nanční 
podporu. Dokázali jsme, že i když zatím 
nemáme takové podmínky na trénink jako 
soupeři, tak se jim herně dokážeme vyrovnat.

Autor: Lukáš Růžička, trenér

Z Havířova si náš fl orbalový tým odvezl třetí místo.

Stejně jako v předešlých číslech zpra-
vodaje, tak i v tomto vydání si dovolujeme 
připomenout rekonstrukci Orlovny na 
našem náměstí. 

Děláme vše pro to, abychom na poslední 
zářijový víkend měli vše maximálně připra-
vené a mohli Orlovnu slavnostně otevřít. 
Naposledy si tedy dovolíme shrnout, k čemu 
všemu bude nová Orlovna sloužit. 

Nejvíce se těšíme na novou sportovní 
halu, kde kromě fl orbalu či stolního tenisu 
budeme moci nově hrát i sporty, jako jsou 
basketbal či badminton. 

Prostory restaurace již dostávají také 
fi nální podobu a už nyní se těšíme na první 
společenskou akci a propojení restaurace, 
společenského sálu a terasy. Celkově by tyto 
prostory měly pojmout až 250 osob. 

Parkovací místa v podzemní garáži, bow-
ling, či tělocvična pro rodiny s dětmi jsou 
pak již jen třešnička na pomyslném dortu.
Zároveň vám opět chceme poděkovat za 

vaši podporu při realizaci a v neposlední 
řadě za štědré dary, které jsme od vás na 
rekonstrukci tohoto nového kulturně-
-sportovního centra dostali. Za jakékoliv 

další příspěvky vám budeme vděční! Číslo 
účtu je 26 01 44 60 31/ 2010.

Autor: Pavel Krček,
člen realizačního týmu a revizní komise

NA PODZIM NA ORLOVNĚ!

OREL SI ZALÉTL DO HAVÍŘOVA PRO TŘETÍ MÍSTO

Nově zrekonstruovaná Orlovna se má otevřít už poslední zářijový víkend.
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KNIHOVNA DOPORUČUJE

PRO DOSPĚLÉ

PRO MLÁDEŽ

MŮJ ŽIVOT S GAMBLEREM
BITTNEROVÁ, MARTINA
autobiografický příběh, hazard

Výjimečná kniha, 
která přináší syrový 
autobiografi cký pří-
běh, na jehož začátku 
stála velká láska 
a naděje. Šťastné 
konce bývají obvykle 
jenom v pohádkách, 
a tak osud profesně 
úspěšného člověka, 

ale zároveň hazardního hráče, se završil téměř 
před rokem sebevraždou. O soužití s člověkem, 
který dlouhé roky marně a za pomoci odbor-
níků bojoval se svými démony, vypráví autorka 
s odzbrojující otevřeností. Přináší tím jedinečný 
pohled na odvrácenou tvář hazardního průmy-
slu, jehož zhoubný vliv se u nás stále podceňuje.

DRUHÝ ŽIVOT MARÝNY G.
KLIMECKÁ, VLADIMÍRA
rodová sága, Valašsko

Kronika velké valašské 
rodiny, v níž projdeme 
celé 20. století, je 
psána výhradně z per-
spektivy žen. Marýna, 
Růža, Josefka a Fany 
- kolem nich míjejí 
československé dějiny 
se všemi zvraty, pro-
pastmi a výšinami, 

nadějí i rezignací. Obě světové války, osvobo-
zení, 50. a 60. léta rezonují ve třech příbězích, 
čtvrtý je pak ukotven v naší současnosti.

VALENTÝNKA A NAROZENINY
PEROUTKOVÁ, IVANA
příběh o dětech, kamarádství

Devítiletá Valentýnka 
je trochu snílek, tro-
chu průzkumnice. 
Tahle kombinace z ní 
dělá neobyčejnou hol-
čičku, která se dostává 
do dramatických, 
dojemných i vtipných 
situací. Valentýnka 
žije s rodiči, babičkou, 

tetou, strýcem a psem Hugem ve starém domě 
se zahradou. A má tři nejlepší kamarády - 
Jonáše, Péťu a Zuzku, s nimiž se pouští do nej-
různějších dobrodružství. Jenže ta nakonec 
vždycky dopadnou jaksi jinak, než si Valen-
týnka představovala. 

CELEJ FRANZ!
DAVOUZE, MARTA
životopisný román, Věra Saudková

Životopisný román 
o Věře Saudkové, 
neteři Franze Kafky, 
která žila téměř sto 
let a její složitý, velice 
těžký osud se podobal 
osudu naší země ve 
20. století.

CUBE, KID
dobrodružné příběhy, humor 

Humorné deníkové 
zápisky Minuse, oby-
čejného dvanáctile-
tého kluka z vesnice 
Minecraftu, který se 
touží stát bojovníkem 
(radši než řezníkem 
nebo farmářem).

TA HOLKA
BIRCHALLOVÁ, KATHY 
dívčí román, humor, dospívání

Anna Huntleyová má 
pět životních cílů: Pře-
hrát fi lmové scény ze 
Lvího krále se svým 
labradorem. Nezapá-
lit vlasy zástupkyni 
školní Včelí královny 
Josii Grahamové 
(podruhé). Udržet si 
nejlepší kamarády tím, 

že nebude dělat nic v obvyklém stylu trapné 
mimoňky. Zjistit, jestli ji body 1 a 2 nemohou 
společensky znemožnit. Najít tajnou komoru, 
kam by se mohla ukrýt se svým labradorem, 
protože až se její táta zasnoubí s nejslavnější 
herečkou všech dob, přijedou novináři a celý 
svět se dozví, proč s Annou nikdo nechce 
kamarádit.

ŠARLATÁNI
COOK, ROBIN
lékařský román, thriller

Noah Rothauser, 
čerstvý šéf rezidentů 
v Boston Memorial 
Hospital, má v nové 
funkci plné ruce práce 
od přípravy pro-
gramů operací až po 
řešení následků úmrtí 
pacientů. Fakultní 
nemocnice z něko-

lika místností udělala hybridní operační sály 
budoucnosti, což se zdá jako významný medi-
cínský pokrok až do chvíle, kdy během rutinní 
operace přijde o život jinak zdravý muž.

DENÍK MALÉHO 
MINECRAFŤÁKA 1-5

Autor: Rostislav Faber, knihovna

Půjčovní doba o letních prázdninách: 
Odd. dospělých čtenářů:
Pondělí   9.00-12.00 13.00-18.00
Úterý     13.00-19.00
Středa    zavřeno
Čtvrtek zavřeno
Pátek     9.00-12.00 13.00-16.00

Dětské oddělení: 
Pondělí   11.30-18.00
Úterý zavřeno
Středa    11.30-16.00
Čtvrtek zavřeno
Pátek     zavřeno
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MUZEUM ŠLAPANICE
POZVÁNKY NA NOVÉ VÝSTAVY
HRAČKA V DŘEVĚ UKRYTÁ 

Co všechno může být zakleto do dřevě-
ného špalíčku? Jaké druhy dřeva jsou nej-
lepší k vysoustružení panenky a vyřezání 
koníka? Z jakých přírodních materiálů se 
v minulosti připravovaly barvy? Odpověď 
na tyto otázky a mnohé další vám nabídne 
výstava Hračka v dřevě ukrytá, kterou 
můžete navštívit ve šlapanickém muzeu po 
celé léto v termínu 31. 5. – 8. 9. 2019.

Výstava vás zavede do rozmanitých 
koutů naší vlasti, kde se dřevěné hračky 
tradičně vyráběly již před staletími. Každá 
z těchto oblastí vtiskla dřevěné hračce 
jedinečnou podobu. Na výstavě si můžete 
prohlédnout tradiční dřevěné hračky z Hli-
necka, Pošumaví, Valašska, Příbramska, 
Krušnohoří a Podorlicka. Poznáte napří-
klad, čím jsou originální dřevěné hračky 
z Krušnohoří a proč se na Valašsku zaku-
řovaly v peci.

Mimo to budou k vidění také dřevěné 
hračky vytvořené podle návrhů slav-
ných českých umělců z období přelomu 
19. a 20. století a možná si i zavzpomínáte 
na hračky fi rem BLANK a JAS, které si 
můžete sami pamatovat z dob svého dětství.

Součástí letní výstavy je velká tematická 
herna s dílničkou pro děti, kde si budou 
moci vytvořit dřevěnou hračku dle vlastní 
fantazie a hrát si podle libosti.

Autor: Veronika Stodůlková

HOLUBÍ POŠTA 
Otevření výstavy Holubí pošta bude 

z důvodu instalace kamerového systému 
posunuto na pátek 14. června. Připra-
vujeme originální hru, která návštěvníky 
provede dějinami holubí pošty. Zjistíte, 
od kdy se využívaly vzdušné cesty k posí-
lání zpráv nebo kdy holubům lidé nasadili 
fotoaparát pro získávání snímků z výšky. 

A protože bude celá výstava o posílání 
zpráv, také návštěvníci budou moci poslat 
zprávu nebo pozdrav z výstavy Holubí 
pošta prostřednictvím pohlednice, která 
bude k dispozici ve výstavě. A kam jinam 
uložit pohled k odeslání, než do našeho 
holubníku!

Autor: Hana Sedláčková

Šlapanické muzeum láká na výstavu hraček.
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ROK 2018 Z POHLEDU MO STP
REKONDIČNÍ A WELLNESS POBYTY I NÁVŠTĚVY HRADŮ A ZÁMKŮ 

Zájezd na zámek v Miloticích v září 2018.

Šlapanická Místní organizace Svazu 
tělesně postižených (MO STP) ve 
svých řadách v současné době sdružuje 
102 členů s věkovým průměrem kolem 
72 let nejen ze Šlapanic a Bedřichovic, 
ale i z okolních obcí a Brna. Organizace 
v loňském roce navázala na činnosti 
z let minulých, jejichž cílem je nejen 
hájit zájmy a potřeby tělesně postiže-
ných občanů, ale i nabízet svým členům 
vhodné aktivity přizpůsobené jejich 
věkovým a zdravotním omezením. 
A těch nebylo v roce 2018 vůbec málo.

V loňském roce tak MO zajišťovala pro 
své členy rekondiční a wellness pobyty. 
Stejně jako v předchozích letech mohli 
zájemci strávit podzimní týden v hotelu 
Vltava v malebných luhačovických láz-
ních, jejichž obliba ani po letech u člen-
ské základny neklesá. Autobus odvážející 
účastníky pobytu do Luhačovic je vždy 
doplněn výletníky využívajícími odvozu 
alespoň ke krátké jednodenní relaxaci 
v lázeňském areálu. V nabídce pobytů byl 
i osvědčený wellness v hotelu MAS v Sezi-
mově Ústí a otestovali jsme také dvě nové 
destinace – hotel Brdy ve Spáleném Poříčí 
a slovenskou Bojnici – a podle příznivých 
ohlasů účastníků jsme zde určitě nebyli 
naposled.

Hlavní aktivitou naší organizace 
jsou vždy zájezdy do zajímavých míst 
naší vlasti. Během červnového zájezdu 
do východních Čech jsme, ač v čase 
nevánočním, navštívili muzeum bet-
lémů v Třebechovicích pod Orebem, 
zámek Rychnov nad Kněžnou (zde 
nelze nevzpomenout vedle „Kněžny“ či 
„Zilvara z chudobince“, což jsou názvy 

vili větrný mlýn v Kuželově, skanzen ve 
Strážnici a zámek v Miloticích. Slunečné 
počasí, které nás na obou zájezdech pro-
vázelo, nás neopustilo ani později v pro-
sinci, kdy se uskutečnil adventní zájezd 
do Prahy spojený s prohlídkou Národ-
ního divadla – od základních kamenů až 
po antická trojspřeží na střeše historické 
budovy. Díky nádherným interiérům 
i nezapomenutelným pražským panora-
matům shlédnutým z výšky nikdo nelito-
val námahy se zdoláváním jeho schodišť. 
Volného času ve vánočně vyzdobené 

pěnivých produktů rychnovského pivo-
varu, i skvělého průvodce, který hovořil 
o zámku tak zasvěceně a poutavě, že jsme 
jej chvíli mylně považovali za přísluš-
níka rodu Kolowratů) a na závěr jsme si 
prohlédli ještě zámek Častolovice s jeho 
nádherným parkem a malou zoologickou 
zahradou. 

Druhý pořádaný zájezd nás v září zavedl 
na jihovýchod Moravy, kde jsme navští-

Praze jsme pak využili k procházkám či 
návštěvám výstav, pamětihodností nebo 
adventních trhů.

S nečekaně kladným ohlasem se setkaly 
na podzim vyhlídkové jízdy po brněn-
ských vilách či hradech, které pořádá TIC 
Brno. Od sympatických a ochotných prů-
vodců jsme se dozvěděli spoustu nových 
zajímavých věcí o městě, o kterém jsme se 
domnívali, že jej přece dobře známe.

Stálé místo v kalendáři aktivnější sku-
piny členů zaujímá čtvrteční odpolední 
hodina v plaveckém bazénu šlapanické 
základní školy. Pravidelní i občasní 
návštěvníci si v těchto rezervovaných 
hodinách mohou užít zdravého pohybu 
bez omezení od případných méně ohledu-
plných plavců. 

Na činnost místní organizace přispěly 
v roce 2018 formou dotace MěÚ Šlapa-
nice, OÚ Podolí a OÚ Kobylnice. Dotace 
jsme využili na částečnou úhradu pro-
vozovaných aktivit, tedy příspěvky na 
dopravu autobusem na zájezdech a pro-
nájem bazénu. 

Někteří členové se bohužel již ze zdra-
votních důvodů nemohou zúčastňovat 
akcí pořádaných naší organizací, mohou 
však každoročně v předvánočním čase 
očekávat návštěvu úsekového důvěrníka, 
který kromě přání od organizace přináší 
i drobný dárek v podobě vitamínového 
balíčku s ovocem.

Všem členům STP přeji hodně zdraví 
a elánu do dalších let a těším se na další 
společné akce.

Autor: Pavel Mikuška, 
předseda MO Šlapanice
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PĚT DEKÁD ŠLAPANICKÉHO DIVADLA
OD KONCE VÁLKY DO ROKU 1995 

Divadlo je významnou součástí lidské 
historie již od starověku a své místo má 
v každé moderní společnosti. Nejinak je 
tomu ve Šlapanicích. Pojďme se proto 
na následujících řádcích blíže podívat 
na jeho padesátileté období od konce 
války do roku 1995. Tedy na dobu, která 
byla charakteristická významnými poli-
tickými změnami od poválečné euforie 
přes nástup a průběh totality, mírné 
„oteplení“ kolem roku 1968 až po pře-
chod do demokratických podmínek 
v roce 1990. 

Šlapaničtí divadelníci působili celou 
popisovanou dobu v rámci TJ SOKOL Šla-
panice jako jeho divadelní odbor. Až v roce 
1996 bylo zřízeno samostatné Šlapanické 
ochotnické divadlo, které dnes realizuje 
své aktivity v budově Sokolovny, kde je 
v nájmu. Podobně, jako další divadelní 
ochotníci z celé republiky, se i ti šlapaničtí 
během nelehkého období – především 
za totality – snažili sobě i svým divákům 
život co nejvíce zpříjemnit a odreagovat se 

Divadelníci z TJ Sokol Šlapanice.

žáky základní školy. Přehled všech titulů 
realizovaných šlapanickými ochotníky 
v období 1945 do současnosti je zveřejněn 
na www.slapanickedivadlo.cz. 

Z nejúspěšnějších zábavných pořadů 
realizovaných šlapanickými ochotníky 
v letech 1945 - 1995 lze jmenovat večery 
při cimbále doprovázené vystoupením 
významných hostů a nabídkou vybraných 
vzorků vín a večery pro sportovce věno-
vané vždy jednomu sportovnímu odvětví 
a významným sportovním reprezentan-
tům. Vždy vyprodané pak byly Silvestrov-
ské večery a programy k MDŽ.

ZAPOJILA SE ŘADA OSOBNOSTÍ 
JAKO ANTONÍN MOSKALYK 
ČI SESTRY ŠAFRÁNKOVY.

Šlapaničtí ochotníci velmi dbali na kva-
litu své divadelní tvorby. Zapojovali do 
své činnosti také významné profesionály. 
V tomto období se do činnosti divadla 
zapojili režiséři Antonín Moskalyk, Sta-
nislav Fišer či Antonín Strnad, hudebníci 
Miroslav Šafránek a Jaroslav Ledvinka, 
výtvarníci Antonín Vorel a Zdeněk Dvo-
řáček, maskér Ladislav Fujerik a herečky, 
sestry Libuška a Miroslava Šafránkovy. 

Z dvougeneračního uskupení ochot-
níků musíme jmenovat režiséry, bez 
jejichž přičinění by se divadlo nehrálo. 
Ze starší generace to byli Cyril Kuklínek 

tak od politické nesvobody, která ve spo-
lečnosti panovala. 

Významnou roli v naplnění těchto cílů 
ochotnického divadla ve Šlapanicích měl 
především repertoár jak divadelních her, 
tak různých zábavných programů. Za 
zmíněných padesát roků bylo uvedeno cel-
kem 130 premiér, z toho 28 operet a her se 
zpěvy a 63 her pro děti. 

Příkladem radosti ochotníků z osvo-
bození a obnovení činnosti TJ Sokol 
v roce 1945 je sehrání tří divadelních 

her –Maryša bratří Mrštíků, Lakomec 
J. B. P. Molliéra a Léto Fráni Šrámka 
– v období od srpna do prosince 1945. 
V letech 1951, 1953, 1960, 1962, 1963 
a 1966 bylo uváděno pět premiér ročně 
a v roce 1956 jich pak bylo dokonce šest. 
V období 1971 - 1995 byly některé hry se 
zpěvy a pro dospělé uváděny po dohodě 
s ředitelem školy jako předpremiéry pro 
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MLADÍ HASIČI VE FINÁLE

Ani mladí hasiči z Bedřichovic v minu-
lých měsících nelenili. Během zimní části 
hasičské sezóny proběhly celkem čtyři 
závody uzlování dorostu v kategoriích jed-
notlivců a dvojic. Členové našeho sboru byli 
u toho a podařilo se jim dosáhnout velmi 
zajímavých výsledků.

Z celkových 57 zúčastněných jednotlivců 
se mezi 16 nejlepších závodníků, kteří postu-
pují do fi nále, dokázal na 9. místo probojovat 
Šimon Hanáček. Do fi nále se probojoval už 
podruhé v řadě.

V kategorii dvojic náš sbor reprezentovala 
tři družstva. Bohužel se nám ve velké konku-
renci 27 zúčastněných družstev nepodařilo 
dostat mezi nejlepších osm a museli jsme 
se spokojit s 9., 10. a 14. místem. Přesto měl 
náš sbor v kategorii dorosteneckých dvojic 
zástupce. Martin Šmerda doplnil družstvo ze 
Starého Lískovce a především díky skvělému 
výkonu na posledních závodech si družstvo 
zajistilo osmou příčku a postup do fi nále.

Finálový závod pak proběhl dne 17. března 
ve Starém Lískovci a kvůli onemocnění jed-
noho z účastníků do něj postoupila i Nikola 
Černilová, která patřila časově mezi nejlepší, 
ale bohužel se kvůli chybám umístila na 
15. místě, hned za Šimonem Hanáčkem. Mar-
tin Šmerda, díky postupu ve dvojicích, měl 
možnost soutěžit i v kategorii jednotlivců, kde 
skončil na 20. místě z celkových 21 zúčast-
něných. V kategorii dvojic se jeho družstvo 
umístilo na posledním 8. místě.

Obrovským úspěchem našeho sboru se 
stal postup do fi nále 6. ročníku uzlovací ligy 
v kategorii starších žáků. Uzlovací ligy se 
účastníme teprve třetí sezónu a drtivá většina 
sborů na svou účast ve fi nále stále čeká. Cel-

kem proběhlo v základní části pět závodů, kte-
rých se zúčastnilo 59 čtyřčlenných družstev. 
Náš sbor reprezentovala dvě družstva, která 
na konci základní části obsadila 8. a 16. místo.

Finále uzlovací ligy v kategorii starších 
a mladších žáků proběhlo 16. března v obci 
Hostěrádky-Rešov. Finálové závody probíhají 
odlišně oproti těm v základní části. Soutěží se 
v několika uzlovacích disciplínách, v někte-
rých se družstva skládají i z jednotlivců růz-
ných sborů a kategorií. Právě v těchto dis-
ciplínách se nám dařilo nejvíce. V kategorii 
mix starších žáků zvítězilo družstvo Nely 
Klemmové a hned za ním skončilo družstvo 
Kateřiny Čechové, která dokázala zvítězit 
v kategorii mix starších a mladších žáků. Ve 
dvojicích jsme obsadili krásné 11. a 12. místo 
z 16 družstev. V poslední disciplíně, ve které 
každý závodník váže sám na stojanu pouze 
svůj uzel, si nejlépe vedly opět Nela Klem-
mová s Kateřinou Čechovou, které shodně 
obsadily 6. místo.

Za skvělé výkony v celém 6. ročníku uzlo-
vací ligy čekala na naše mladé hasiče odměna 
v pizzerii. Na oba fi nálové závody a všechny 
závody základní části se můžete podívat na 
našem YouTube kanálu, který najdete na 
adrese www.youtube.com/SDHBedrichovice.

V našem sboru vychováváme opravdu sil-
nou generaci mladých hasičů a jsme rádi, že 
se nám pomalu daří ty nejstarší zapojovat 
i mezi dospělé hasiče. V dnešní době totiž 
není mnoho organizací, jejíž členové by ve 
svém volném čase pomáhali a dělali něco pro 
ostatní úplně zadarmo. Právě tuto myšlenku 
se svojí aktivitou snažíme na naše mladé 
hasiče přenést.

Autor: Michal Jež

(27 her – operety, dramata), František 
Fišer (12 her – pohádky), Ladislav a Evžen 
Chromečkovi (14 her pro děti i dospělé), 
Antonín Richter, Bořivoj Korbička, Fran-
tišek Kocián, Josef Beneš a Oldřich Leit-
gep. Z mladší generace to pak byli Jaro-
slav Rektořík (15 her – operety, dramata, 
pohádky), Jan Beneš (14 her – pohádky), 
Anna Chudobová, Jiří Přichystal, Milan 
Hofírek a hosté Jaroslav Šimek a Vladimír 
Horčica. Jiří Malý se mnohokrát osvědčil 
jako autor hudebních doprovodů a kore-
petitor.

Režiséři, herci a technici z mladší gene-
race padesátiletého období založili „Šla-
panickou hereckou, televizní a fi lmovou 
akademii“, která od roku 2012 pořádá 
Slety sokolských divadelníků. Na těch je 
prezidiem akademie (L. Charvát, Jaro-
slav Rektořík, Jiří Přichystal, I. Kouřil 
a J. Beneš) za hudebního doprovodu tělesa 
MAKO (Jiří Malý, Josef Kopecký) aktiv-
ním účastníkům z období let 1945 - 1995 
udělováno ocenění v podobě Zlatých lvů, 
Zlatých andělů, Oskarů a dalších umělec-
kých děl, které pocházejí z dílny šlapanic-
kého lidového umělce Jiřího Přichystala. 
Příklady na snímcích. 

V další části tohoto divadelního seriálu, 
který najdete v příštím čísle zpravodaje, 
se společně blíže podíváme na repertoár 
a významné protagonisty Šlapanického 
ochotnického divadla.

Autor: Jaroslav Rektořík 

Bedřichovičtí hasiči mají na svém kontě za poslední měsíce celou řadu úspěchů.
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KULTURA & SPORT

VOLBY ČZS ZO ŠLAPANICE
Rok 2019 je v organizaci Českého zahrád-

kářského svazu rokem volebním. Dne 4. 2. 
2019 se konala výroční členská schůze ČZS 
ZO Šlapanice, na níž byl předsedou ZO pro 
období 2019-2024 zvolen Ing. Jiří Procházka 
a místopředsedou ZO Ing. Miroslav Mrk-
vica.
PLÁN ČINNOSTI PRO ROK 2019
ČZS ZO ve Šlapanicích se v letošním roce 

zaměří zejména na doplnění odborných zna-
lostí především formou přednášek na člen-
ských schůzích, organizováním odborných 
zájezdů a přípravou výstav květin (kaktusů, 
bonsají, chryzantém), ovoce a zeleniny 
z našich zahrad a domovů. Na přednáš-
kách, zájezdech i výstavách je možné získat 
mnoho odborných informací a vyměnit si 
pěstitelské dovednosti a zkušenosti.
ODBORNÉ PŘEDNÁŠKY 
(vždy v 18 hodin v budově fary)
(jsou určeny jak pro členy, tak i pro nečleny 
ZO ČZS)

  4. 3. 2019 Letničky k řezu / přednáší: 
Mgr. Jitka Houšťová 

  1. 4. 2019 Dřeviny vhodné do suchého 
prostředí / přednáší: Ing. Bohumil 
Zavadil

  6. 5. 2019 Zahradní jezírka / přednáší: 
Ing. Jiří Procházka

  3. 6. 2019 Vzdušné hřížení jako jedna 
z metod vegetativního rozmnožování 
dřevin / přednáší: Ing. Lukáš Vinkler

  5. 8. 2019 Sortiment paprik pro pole 
a skleníky / přednáší: Radek Kotrla

  2. 9. 2019 Vlastní množení ovocné 
sadby / přednáší: Ing. Martina Mrá-
zová

  7.10.2019 Podzimní a dušičková fl oris-
tika / přednáší: Danuše Felklová 

ZÁJEZDY 
  11. 5. 2019 Litomyšl, Polička
  12. 10.2019 Sv. Kopeček u Olomouce, 

ZOO, Brodek u Přerova – zvonařská 
dílna, burčák Viničné Šumice. 

  V prosinci je plánován třetí ozdravný 
zájezd do termálních lázní. Informace 
bude upřesněna. 

VÝSTAVY 
  17.-18. 8. 2019 Letní výstava u příleži-

tosti šlapanických slavností ve dvoře 
fary (sběr exponátů v pátek 16. 8. v 15 
hodin)

  26.-28. 10. 2019 Podzimní výstava 
Barvy podzimu v orlovně (sběr expo-
nátů v pátek 25. 10. v 15 hodin)

Budeme velice rádi, pokud přinesete své 
výpěstky a podělíte se o radost z vašich 
zahrad s námi a ostatními občany a přáteli 
zahrádkářů (není nutné být členem ZO 
ČZS).

OSTATNÍ KULTURNÍ AKCE 
ZO ČZS pořádá každoročně tra-

diční Věneček. V letošním roce se konal 
19. 1. 2019 na Sokolovně. 

RŮZNÉ 
ZO pořádá pravidelné měsíční členské 

schůze v budově fary a činnost je vždy 
rekapitulována na výroční členské schůzi.

Informace o činnosti naší organizace 
můžete sledovat ve vývěsní skříňce, 
která je umístěna v budově základní 
školy a také na webových stránkách na 
adrese www.zahradkari.cz/zo/slapa-
nice.

Budete-li mít zájem, rádi vás přivítáme 
v naší členské základně. Obzvláště nás 
potěší zájem mladší generace.

E-mailová adresa: zahradkarislapa-
nice@seznam. cz

Autor: Marta Fišerová

jura.hrdina@seznam.cz
725567766

ZAHRÁDKÁŘI INFORMUJÍ...
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NÁZORY

DRUŽSTVO NAD MLÝNEM

V posledních měsících jsem občas 
slýchával postesk, jak to, že pět měsíců 
po volbách ještě nefungují komise. 
A veřejné vysvětlení k tomuto „zpož-
dění“ bohužel žádné.

Jsem na kandidátce Čistých Šlapanic 
a podporuji většinu záměrů koaličního 
uskupení. To ještě neznamená, že souhla-
sím se všemi způsoby naplňování těchto 
záměrů. Zastávám názor, že o některých 
věcech by se mělo diskutovat veřejně – 
a k těm právě řadím způsob práce s komi-
semi ve Šlapanicích po posledních volbách.

Co vlastně proběhlo? V minulém období 
byla často slyšet kritika na práci komisí jak 
ze strany vedení obce, tak i členů komisí. 
Asi proto se vedení obce rozhodlo komise 
změnit. Při přípravě nových komisí začal 
převládat názor, že v komisích by měli být 
odborníci. Nové komise začaly vznikat až 
na jaře 2019. Asi je to poprvé v historii, 
kdy město nemělo tak dlouho k dispo-
zici spolupracující komise, své poradní 
orgány. Část komisí se zrušila a převtělila 
se do jedné „komise územního rozvoje“, 
zanikla komise pro informace, kterou 
nahradila redakční rada a proběhly i další 
změny.

A co neproběhlo? Bohužel neproběhlo 
žádné setkání komisí a Rady města, kde by 
obě strany vzájemně pojmenovaly, co jim 

nevyhovovalo. Jedině na základě rozumné 
„analýzy“ se dá dopracovat k rozumným 
návrhům.

Podle mého názoru jsou komise jedním 
ze základních kamenů občanské společ-
nosti. Návrhy na řešení konkrétních slo-
žitých témat (doprava, územní plán apod.) 
mají připravovat odborníci placení měs-
tem. Občané mají veřejně – nebo prostřed-
nictvím komisí – tyto návrhy připomínko-
vat. Občané sice nemají často odbornost 
v potřebách města, ale znají problema-
tiku své obce nejlépe. 

Co tedy dle mého názoru není v pořádku?
1. Komise měly být ustaveny co nej-

dříve po volbách – nic tomu nebrá-
nilo, a velké množství práce není 
dostatečným důvodem pro odklá-
dání tak zásadní věci

2. Nová komise územního rozvoje 
výrazně omezila zapojení občanů 
(o problematice územního rozvoje, 
dopravy a zeleně dnes diskutuje 
pouze 5 lidí).

3. Záměr „komisí s odborníky“ se 
neuplatňuje všude stejně. Komisi 
pro informace nahradila redakční 
rada – z prvních dojmů mám pocit, 
že členové rady nejsou odborníci 
na „práci s informacemi“, ale „jen“ 
na zpravodaj. Město nemá problém 

s kvalitou ŠZ, ale s kvalitou infor-
mací, které chodí z města směrem 
k občanům.

Postupné zaplňování komisí odbor-
níky vyčleňuje občany z rozhodování 
o dění v obci!

A myslím, že demokracie dostala políček 
ještě v jednom opatření – opozičním zastu-
pitelům nabídla Rada města možnost, aby 
se před veřejným jednáním zastupitelstva 
zastupitelé sešli a mohli tak lépe prodis-
kutovat některá témata – bez občanů. 
Toto opatření vypadá velmi vstřícně vůči 
opozici. Ta však účast odmítla – a jsem 
tomu rád. Protože pak by veřejné jednání 
zastupitelů zcela ztratilo smysl, protože 
ty hlavní diskuse by proběhly bez občanů. 
Jenže veřejné jednání zastupitelstva je tu 
právě proto, aby občané slyšeli všechny 
diskuse. Ty občas „nesmyslné diskuse“ 
jsou právě základem občanské demokra-
cie.

Přes řadu pozitivních plánovaných pro-
jektů ve Šlapanicích považuji tyto naše 
kroky za „nebezpečné pro občanskou 
společnost“. A doufám, že naše uskupení 
nebude směřovat k osudu velikášských 
stran s jediným správným názorem na 
dění v obci.

Autor: Pavel Zmeškal

Rádi bychom spoluobčanům krátce 
představili Družstvo Nad Mlýnem. Naše 
iniciativa vzešla z jednotného přání 
– mít možnost a prostor i nadále žít 
s našimi rodinami ve Šlapanicích.

Usilujeme o odkoupení stavebních 
pozemků směrem na Ponětovice a chceme 
zde vybudovat příjemné místo pro bydlení. 
Nechceme žádný satelit se 70 stejnými 
domy, ale kvalitně urbanisticky řešený 
prostor se společnou komunitní budovou, 
veřejným hřištěm a menším lesoparkem.

Jsme aktivní skupina, která se pravi-
delně schází a řeší projekt ze všech různých 
aspektů. Komunikujeme se zastupiteli 
města i s dalšími zainteresovanými stra-

nami. Požádali jsme také vedení města, 
aby podpořilo náš zájem a znovu vypsalo 
záměr k prodeji pozemků.

Pokud se vám naše iniciativa líbí, kouk-
něte na náš web www.nadmlynem.cz 
a přidejte se k nám.

 

Autor: předsednictvo 
Družstva Nad Mlýnem

K ČEMU VLASTNĚ SLOUŽÍ KOMISE, ANEB JDE VE ŠLAPANICÍCH 
OBČANSKÁ SPOLEČNOST SPRÁVNÝM SMĚREM?
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PARODIE NEBO REALITA?

RŮZNÉ

Ať žije První pytlový máj, hurá! Parafrází 
hesla někdejšího režimu jsme si připo-
mněli letošní svátek 1. máje ve Šlapanicích. 
A nejinak tomu bylo i 8. 5. Celý svět vzpo-
mněl Dne vítězství nad fašismem a tak se 
i Šlapanice slavnostně vyzdobily. Nikoliv 
jen státními symboly jako v minulosti, ale 
nově i pytli s odpadem. Parodie? Realita! 

Nová móda se projevila i o pár dnů dříve 
u pietního aktu v parčíku u rudoarmějce. 
Zástupci města se odklonili od společensky 
přežitých sak a kravat a nastoupili v bundič-
kách (dokonce i teplákových) a důstojným 
prvkem pietního aktu byly i ruce v kapsách 
(jak to ostatně ukázaly zveřejněné fotogra-
fi e). Parodie? Realita! 

Oním parčíkem denně procházejí stovky 
občanů z oblasti ulice Švehlova na zastávku 
trolejbusu či opačně, jinudy to v podstatě 
není možné. Kdo místo zná, ví, že o bezpeč-
nosti při přecházení Čechovy nemůže být 
řeči. Už asi 25 let slýcháme důvody, proč zde 
nejde zřídit přechod pro chodce (zakřivení, 
atd.). Zvláštní je, že se ještě nikdo nezamys-
lel opačně, čili jak to udělat, aby kritéria spl-
něna byla a přechod se zde udělal. Naštěstí 
asi před deseti lety byly alespoň vykáceny 
porosty v parčíku, které místu přecházení 
clonily a dělaly ho ještě více nepřehledným. 

To je však minulostí. Čisté Šlapanice, věrny 
své tradici sázet stromy všude, se projevily 
i zde. Nová sadová úprava parčíku sice 
sluší, bohužel na úkor bezpečnosti přechá-
zejících chodců. Osoby menšího vzrůstu 
a děti opět do zakřivení silnice nevidí, 
stejně jako řidiči osobních aut. Ale to je 
přece jedno, vedení města pro bezpečnost 
chodců přece dělá úplně všechno, nebo to 
alespoň píše v každém druhém Zpravodaji. 
Parodie? Realita! 

Ve Šlapanickém zpravodaji 6/2018 jsem 
se zmínil o podivných dopravních znač-
kách v ulici Sušilova, které po jejím nesmy-
slném zjednosměrnění umožnily cyklis-
tům jízdu v protisměru, i když parametry 
vozovky tuto variantu vůbec nepřipouštějí. 
A hle, značky později v tichosti zmizely! 
Značky ano, jen otázky zůstávají. Jak je 
vůbec možné, že zde někdo umístil značky 
v rozporu s platným dopravním paspor-
tem a někdo tuto operaci schválil? Výroba, 
montáž a pozdější demontáž určitě nebyly 
zadarmo a tak se město jako řádný hospo-
dář jistě nezachovalo. Parodie? Realita! 

Nemine snad vydání Šlapanického 
zpravodaje, aby v něm nebyl příspěvek 
místostarosty okořeněn nějakou fatální 
chybou (a samozřejmě bez omluvy v čísle 

následujícím). V tom minulém čtenáře jistě 
zaujala tabulka odpadů, z důvodu větší 
přehlednosti vtipně rozdělená a zalomená 
i do jiného textového sloupku! Ale pod-
statnější jsou fakta v tabulce zveřejněná. 
Z nich vyplývá, že buď si autor neláme 
hlavu s množstvím odpadu v kilogramech 
či tunách anebo Šlapanice mají zhruba 4,65 
obyvatele. Ale ono je to vlastně jedno, pro-
tože ofi ciálním informacím o odpadech už 
nemůže věřit nikdo. 

A nejen jim. I na městském Facebooku 
se množí nesmysly jako houby po dešti 
a jak je novodobým zvykem – zásadně bez 
omluvy. Výčet by byl na samostatný článek 
(nepravdy o jarním blokovém čištění ulice 
Komenského, nepravdy o soše rudoar-
mějce,...), tak jen jeden příklad. V sou-
vislosti se zprovozněním nové železniční 
zastávky městský FB uvedl, že zde budou 
tři nástupiště. Soudného člověka sice hned 
napadne, že tři nástupiště se jednak do 
onoho prostoru nevejdou a hlavně – k čemu 
by to třetí vůbec bylo? Ale nad obsahem 
informací před jejich zveřejněním se zřejmě 
není třeba zamýšlet, papír i virtuální média 
snesou úplně všechno. Taková je realita. 
Nebo spíš jen jedna veliká parodie ...

Autor: Vladislav Jakubec

V minulém čísle Zpravodaje jsme se si 
povídali o tom, co to je svatba v kostele 
a jak se liší od sňatku na radnici. V druhé 
části článku si dnes řekneme, co kon-
krétně dělat, když se chceme brát v kos-
tele. 
1. Je třeba, aby aspoň jeden z dvojice byl 

pokřtěný. Není-li ani jeden, nejde to. Cír-
kev v takovém případě považuje za prá-
voplatný (a nerozlučný) jejich občanský 
sňatek.

2. Pokud nejste pokřtěni v místě, kde žádáte 
o sňatek, bude zapotřebí si obstarat čers-
tvé potvrzení o křtu. Farář v místě křtu jej 
vystaví bezplatně a většinou na počkání.

3. Přijďte aspoň 3 měsíce před svatbou. Já 
osobně konám se snoubenci 8-12 pří-

pravných setkání. Je dobré, že můžeme 
využít blízkosti Brna, kde se konají zají-
mavé kurzy pro snoubence, které vedou 
lékaři, právníci, psychologové a další. 
Vůbec neškodí je absolvovat ještě před-
tím, než začnete vážně uvažovat o svatbě.

4. Protože má církevní sňatek i státní plat-
nost, je rovněž třeba před svatbou navští-
vit matriku v místě svatby.

5. Co se týká svědků, nejsou na ně kladeny 
žádné zvláštní požadavky. Stačí, když 
vidí, slyší a celkově jsou při obřadu při 
smyslech – což někdy nemusí být tak 
samozřejmé:–)

6. „A co to stojí?“ Jako u křtu – nic. Na 
nutné výdaje spojené s obřadem (var-
hany, výzdoba, úklid, světlo, teplo) stačí 

sbírka, která se při obřadu koná. Když 
ještě nadto budete chtít něco kostelu 
věnovat, přijmeme to jako váš dar.

Den svatby je velikou slavností a je to 
v pořádku. Přesto bych chtěl apelovat 
na to, aby celá ta sláva byla jaksi úměrná 
dalšímu životu. I ve veřejném životě jsme 
svědky toho, že nějaký projekt s velikou 
pompou začne a za pár měsíců tiše vyšumí 
do ztracena. Není kumšt slavně začít, ale 
je umění dobře pokračovat. V manželství 
nejde o slavný den svatby, ale o dlouhý 
a dobrý společný život. Někdy se věnuje 
víc energie výběru svatebních šatů, než 
dobré duchovní a psychologické přípravě 
na manželství výsledek pak podle toho lec-
kdy vypadá.

„STÁLA SVATBA, STÁLA, DO BÍLÉHO RÁNA…“ 
ANEB SVATBA V KOSTELE II.
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FARNÍ KALENDÁŘ
datum místo čas

13. 1. Tříkrálová sbírka Šlapanice
18. 1. farní ples v Jiříkovicích Jiříkovice 20.00

6. 3. Popelec - Popeleční středa kostel 18.00
14. 4. svěcení ratolestí a průvod Květné neděle náměstí 8.45
19. 4. Velkopáteční obřady kostel 15.00
19. 4. noční křížová cesta v Jiříkovicích Jiříkovice-Loučky 20.30
20. 4. velikonoční obřady vzkříšení kostel 20.30
12. 5. slavnost výročí posvěcení kaple v Ponětovicích Ponětovice 10.30
19. 5. 1.sv.přijímání školních dětí kostel 8.45
24. 5. Noc kostelů kostel 20.00
26. 5. hody Bedřichovice Bedřichovice 10.30

1. 6. farní pouť do Křtin kostel Křtiny 18.30
1. - 2. 6. farní víkend fara

23. 6. Boží Tělo ve Šlapanicích kostel+náměstí 8.45
28. 7. hody Jiříkovice Jiříkovice 10.30
11. 8. hody Kobylnice Kobylnice 13.30
18. 8. poutní mše v parku Šlapanice 9.00

1. 9. farní pouť do Tuřan kostel Tuřany 15.00
21. 9. farní pouť na Vranov kostel Vranov u Brna 16.00
3. 11. dušičková pobožnost na hřbitově hřbitov Šlapanice 14.30

30. 11. zpívané adventní nešpory a žehnání adv.věnců kostel 17.00
24. 12. žehnání betlémů náměstí, kostel 16.00
24. 12. půlnoční kostel 21.30

A co když se manželství přes všecku snahu 
nepovede? Vzpomínám si na krásný případ 
jedné hrdinské ženy, kterou muž opustil 
a vzal si jinou. Při setkání s ním po řadě roků 
mu řekla: „Já na tebe pořád čekám a stále 
tě považuji za svého zákonitého manžela.“ 
A v očích tohoto již starce se zaleskly slzy. 

V některých případech je možné podat 
žádost k církevnímu soudu, aby prozkou-
mal rozpadlé manželství. Církevní soud 
nesoudí, kdo za co může a nevynáší žádný 
trest. Nechá si předložit potřebné doku-
menty, vyslechne svědky, nechá si zpracovat 
posudek znalců a může dojít k závěru, že při 
uzavírání manželství nebylo vše v pořádku, 
že někdo z manželů neměl potřebné vlast-
nosti nebo zralost, jakou měl mít, a tudíž 

manželství bylo uzavřeno neplatně. Někdy 
se to ovšem – zvlášť po desetiletích – těžko 
prokazuje. 

Mám-li manželství shrnout, snad by to 
mohlo být těchto několik bodů:
1. Manželství je vztah mezi jedním mužem 

a jednou ženou.
2. Když lidé spolu chtějí žít, je normální, že 

se vezmou.
3. A když se vezmou, počítá se, že spolu 

vytrvají po celý život.
4. Je správné, když manželé mají děti, i když 

je to námaha a musí se v lecčem omezit.
Rádi se vracíme do starého světa – kupu-

jeme či stavíme stylové roubené chalupy, líbí 
se nám lidová řemesla, pijeme bylinkový čaj 
z malovaných hrníčků po babičce a opatru-

jeme jiné staré krámy. A možná si neuvě-
domujeme, že kouzlo a přitažlivost tohoto 
starého světa tkví právě v tom, že lidé ctili 
a zachovávali určitý řád života a nepovažo-
vali něco za správné jen proto, že se mi to líbí 
a je to příjemné a pohodlné.

Přeji všem šťastně vzatým, aby byli ještě 
šťastnější, nešťastně vzatým, aby se to změ-
nilo a byli šťastní, a všem dosud nevzatým, 
aby se nebáli se vzít. Lehké to není, ale 
s pomocí Boží to jde a je to krásné. Vidím to 
na mnoha manželích kolem sebe.

A na co se můžete těšit příště? V dalším 
vydání Zpravodaje na vás bude čekat člá-
nek Nemoci nechodí po horách aneb co se 
nabízí pro staré a nemocné.

Autor: P. Jan Nekuda, farář
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Z NAŠEHO OKOLÍ

RŮZNÉ

Nevím, nakolik je veřejnosti známo, že byl u východního 
konce letiště obnoven takzvaný červený kříž, který tam stával 
od roku 1730 a upomínal vysušení močálovité půdy (viz Šla-
panický zpravodaj 2/2004). Poslední fotka pouhého torza bez 
příčného břevna byla zveřejněna ve zpravodaji 4/2007 se skep-
tickou poznámkou, že zřejmě už k obnově nedojde, třebaže se 
po ní uvažovalo po roce 1990. Jaké bylo mé překvapení při jedné 
loňské procházce, kdy jsem náhodně spatřil kompletní kříž. 

Hned druhý den – bylo to v říjnu za silného větru – vyrážím 
přes pole a na místě dokumentuji tohle dílo několika snímky 
(dva z nich přikládám). Kříž je sice bez korpusu a zdali tam 
někdy tělo J. Krista přibude, to nevím. Na detailu téměř u paty kříže vidíme plamenné srdce 
obtočené trním a pod ním iniciály „EJ PD 2018“. Na opačné straně je podpis „Kavka 2018“. 
Pokud do depozitáře muzea nebyly dodány dnešní fotografi e kříže, je možno použít tyhle, pří-
padně další, které mám doma. 

Přírodní motivy bývaly celoživotně před-
mětem mého zájmu, i když nejsem profesní 
krajinář. Tento snímek nazývám „slunečni-
ce-individualistka“. Kousek za ní je rozsáhlý 
lán těchto už odkvetlých a tato opožděná si 
„vybrala“ krajnici vozovky. Nad ní domi-
nuje sytě modrá obloha, v pozadí Sokolnice 
a vzdáleným horizontem se táhne Pouzd-
řanská step. Záběr pochází ze svahů Mohyly 
míru. Neopominutelný dodatek je potvrze-
ním o oblibě slunečnicových semen ptactvem 
i dočasné ztrátě plachosti. Vyzrálou plodnici 
jsem v natažených rukou držel v zahradě 
a snažil se nehýbat. To první zaregistrovaly 
odvážné otrlé koňadry, 3 - 4 přilétly a už 
vyzobávaly. Jedna si mně sedla na hlavu, 
čekajíc, až bude na plodnici více místa. Vzpo-
mínka stále živá… 

K našemu okolí, i když z jiného soudku, 
patří i obří nákladní letouny. Jejich starty 
a přistání však zdejší přírodě nijak neprospí-
vají, jak víme všichni. Téma by vyžadovalo 
rozsáhlejší příspěvek, takže jen pár pozná-
mek: Jednoho pošmourného odpoledne pro-
cházím vzletovým koridorem tuřanského 
letiště. Po chvilce je slyšet vzdálené dunění 
na východě. Žádná bouře, je to on – Iljušin IL 
76? Tušil jsem správně, obr sestoupil téměř 
na dosah, exponuji a prchám. Ne kvůli pádu, 
ale turbulence za ním nejsou někomu právě 
příjemné. Vzduchová hmota rozháněná 
mohutným trupem proudí na své místo se 
zvukovými efekty, i lehčími větrnými poryvy. 
To nemluvě o nedokonale spáleném kerosinu, 
který padá do sadů kolem. Trup Iljušina zdobí 
nápis „Uzbekistan“ a na fotce snadno roze-
známe šestnáctikolový hlavní podvozek.

Autor: Petr Bílek
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HASIČSKÝ SBOR ŠLAPANICE
s podporou města a dalších partnerů

pořádá 10. a poslední ročník Dne s hasiči

Soutěžně-hravé dopoledne pro děti
/od 9.00 hod. – registrace do 10.30 hod. /

Odpoledne pro družstva hravých dospělých /od 14.00 hod./

POČASÍ SE NEBOJÍME  VSTUP ZDARMA

sobota 8. 6. 2019
městský park na Riegrově ulici ve Šlapanicích

Doprovodný program:
hudební vystoupení skákací hasičské auto 

historické ukázky  motocyklový trenažér 

ukázky mladých hasičů a záchranářů 

hasičská skluzavka výstavka záchranářské techniky aj. 

od 20 hodin Letní noc
Hrají: VYPRAHLO ROCK a APF

LETOS TÉMA:
Evoluce hasičů

„HASIČINA NEJEN DŘINA“

18
89–2019

od založe
ní

130 let
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Vstupné 100 Kč, děti do 130 cm zdarma.

SOBOTA 29. 6. 2019 OD 18.00 HODIN
V MĚSTSKÉM PARKU NA UL. RIEGROVĚ VE ŠLAPANICÍCH

Zahrají:

noví kaskadéři,  Prakl,
Sedlo Brno

NA PŘIPRAVENÉM OHNI BUDE MOŽNO OPÉKAT ŠPEKÁČKY,
KTERÉ SI MŮŽETE PŘINÉST ČI ZAKOUPIT PŘÍMO NA MÍSTĚ!

HASIČSKÝ SBOR ŠLAPANICE A MĚSTO ŠLAPANICE
S PODPOROU E.  T.  PROMOTION

POŘÁDA JÍ 7. ročník

Hrajeme za každého počasí!

18
89–2019

od založe

ní

130 let

www.hasici-slapanice.cz

sobota 8. 6. 2019 od 20.00 hod.
městský park na Riegrově ulici ve Šlapanicích 

LETNÍ NOC
hrají:

VYPRAHLO ROCK
APF
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—
Nabízíme vám lepší práci!

Kontaktujte nás: abb.cz/kariera

37



Mgr. Michal Hon, advokát
Vážení spoluobčané, ve své šlapanické pobočce Vám nabízím 
komplexní advokátní služby v různých oblastech práva, a to vždy s 
maximálním zaměřením na individuální potřeby klientů. Pobočka 
se nachází na adrese Šlapanice, Brněnská 252/29, v bezprostřední 
blízkosti konečné zastávky trolejbusu. Úřední hodiny pobočky jsou 
proměnlivé a osobní schůzku je tak nutné si vždy předem sjednat 
telefonicky či emailem.

Se svými dotazy se na mne neváhejte obrátit.

adresa pobočky: Šlapanice, Brněnská 252/29, PSČ 664 51
+420 605 114 260 | hon@hr-advokati.cz | www.hr-advokati.cz

BONAGRO, A.S., JIŘÍKOVICKÁ 340, 664 08 
BLAŽOVICE

PŘIJME DO TRVALÉHO PRACOVNÍHO POMĚRU

PROVOZNÍHO ELEKTRIKÁŘE
S MÍSTEM VÝKONU PRÁCE V HOSPODÁŘSKÉM 

STŘEDISKU ŠLAPANICE

POŽADAVKY:

ŘIDIČSKÝ PRŮKAZ SK. B
VYUČEN V OBORU
DOBRÝ ZDRAVOTNÍ STAV
VYHLÁŠKA 50/78 SB.

BLIŽŠÍ INFORMACE POSKYTNE NA TEL. ČÍSLE 
602 550 687 PAN RAJSIGL, PŘÍPADNĚ NÁS MŮ
ŽETE KONTAKTOVAT NA EMAIL: JIRI. RAJSIGL
BONAGRO.EU NEBO BONAGRO BONAGRO.EU
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1. 6. Turnaj v pétanque-dvojice mix 9.00 náves Bedřichovice
2. 6. FK SK Šlapanice +FK Kunštát 16.30 fotbalové hřiště
1. 6. Farní pouť do Křtin 18.30 Křtiny, kostel

1.-2. 6. Farní víkend kostel, fara
2. 6. Dětský den 13.00 Kynologický klub
2. 6. Farní den 14.00 farní dvůr
3. 6. Vzdušné hřížení - rozmnožování dřevin 18.00 fara
6. 6. Tereza Brdečková a Jiří Dědeček 17.00 městská knihovna
7. 6. Na kole dětem –cyklistický peloton 17.00 městský park
7. 6. Turnaj v pétanque-děti 15.30 náves Bedřichovice
8. 6. Hasičina nejen dřina 9.00 městský park
8. 6. Letní noc 20.00 městský park

10. 6. Královničky-dívčí obchůzkový tanec 16.00 Masarykovo náměstí
10. 6. Hrátky na zahradě 9.30 Těsnohlídkova ul.
14. 6. Holubí pošta 13.00 muzeum
15. 6. Florbal OPEN AIR pro děti 8.30 farní dvůr
16. 6. Po Šlapkách – orientační hra 9.00 městský park
16. 6. FK SK Šlapanice - Slovan Brno 16.30 fotbalové hřiště
21. 6. Pivní slavnosti 16.00 městský park
22. 6. Letní karneval 16.00 sokolovna - městský park
22. 6. 7. ročník turnaje v minivolejbale ČOS 9.00 antuk. hřiště Tyršova
23. 6. 6. ročník přeboru ve volejbale žáků a žákyň 9.00 antuk. hřiště Tyršova
23. 6. Boží Tělo 18.00 kostel
29. 6. Rosťův country večer 18.00 městský park

3. 7, 10. 7.. Prázdniny s pétanque 17.30 náves Bedřichovice
13. 7. Letní kino – Čertí brko 22.00 městský park
13. 7. Retrovečer 18.00 městský park
14. 7. Letní kino – Chata na prodej 22.00 městský park
15. 7. Letní kino – Hastrman 22.00 městský park
16. 7. Letní kino – Po čem muži touží 22.00 městský park

17. 7., 24. 7. Prázdniny s pétanque 17.30 náves Bedřichovice
27. 7. Archeologie pro každého 13.00 muzeum a náměstí
31. 7. Prázdniny s pétanque 17.30 náves Bedřichovice
5. 8. Sortiment paprik pro pole a skleníky 18.00 fara

5.-9. 8. Orelský florbalový camp pro děti 8.00-16.00 areál ZŠ
11. 8. Muzeum slaví 85. narozeniny muzeum
16. 8. 87. šlapanické slavnosti, stavění máje 16.00 městský park
16. 8. 87. šlapanické slavnosti, zahájení výstavy obrazů 18.00 vestibul MěÚ
16. 8. 87. šlapanické slavnosti, letní noc 20.00 městský park

17.-18. 8 Výstava zahrádkářů 8.00-18.00 farní dvůr
17. 8. 87. šlapanické slavnosti, přijetí jubilantů 13.30-17.00 městský úřad
17. 8. 87. šlapanické slavnosti, dětské odpoledne 14.30 městský park
17. 8. 87. šlapanické slavnosti, průvod pro 1. stárku 19.00 hasičská zbrojnice
17. 8. 87. šlapanické slavnosti, předání práva 20.00 Masarykovo náměstí
17. 8. 87. šlapanické slavnosti, hodová zábava 20.30 městský park
18. 8. 87. šlapanické slavnosti, poutní mše svatá 9.00 městský park
18. 8. 87. šlapanické slavnosti, krojovaný průvod 15.00 od sokolovny do parku
18. 8. 87. šlapanické slavnosti, národopisné odpoledne 15.45 městský park
27. 8. Letní kino 22.00 městský park
28. 8. Letní kino 22.00 městský park
28. 8. Ahoj léto 14.00 muzeum
29. 8. Letní kino 22.00 městský park
30. 8. Letní kino 22.00 městský park
30. 8. Ahoj léto 14.00 muzeum

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu.

KALENDÁŘ AKCÍ | ČERVEN – SRPEN



6. 4. 2019
Ukliďme Česko – Jakub Mikšovský

12. 5. 2019
Den matek – Josef Kopecký

25. 4. 2019
Melodie stále zelené – Josef Kopecký

16. 5. 2019
Dopravní hrátky – Jakub Mikšovský

11. 5. 2019
Férová snídaně – Jakub Mikšovský

23. 5. 2019
Pasování prvňáčků – Ivana Hrušková


